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Visi zinām, ka cilvēks ir nikns un neapmierināts, ja nav paēdis. 
Aukstumā vispār sasprindzis un neatraisīts, bet. neskatoties uz visu. 
pasaule iesaka mums smaidīt un cerēt. Tādēļ laikam novembri notikuši 
vairāki starptautiski pasākumi. 

Sanāksme, kura notika Starptautiskās universitāšu ekonomiskās 
izglītības pārveidošanas padomes ietvaros, pulcēja 10 Eiropas valstu un 
ASV zinātniekus ekonomistus, lai galvenokārt spriestu par privatizāciju. 

Lat vijas grāmatvežu asociācija sarīkoja pirmo kongresu. 
Taču pirmo Latvijas politiskās zinātnes pieteikumu starptautiskajā 

arēnā realizēja politologi konferencē "Latvija ceļā uz demokrātiju". 
Cerēsim uz to labāka ari mēs. 
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SMALKO APRINDU HRONIKA 

ALPU VIJOLĪTES SPORTA SOMA 
VAI SVĒTKU MIELASTS AIZ SLĒGTAM DURVĪM 

Ja kāds s tudents tūlīt pēc l ie laj iem 
valsts svētkiem. 19. novembri bija iece
rējis iegūt kādu atjauju, informāciju vai 
v ienkārši tāpat parunāt ies ar j auka jām 
ju r id i skās fakultātes vakara un neklā
tienes nodaļas sekretārēm, tad, nonācis 
pie telpas durvīm, kur allaž skan j auka 
mūz ika no "Rad iode ju" skanošā fonda, 
atrada tās... A IZSLĒGTAS! Tomēr aiz tām 
joprojām skanēja mūzika, joprojām čaloja 
mazl iet mocart iskie smiekli, nežēl īgi un 
r e i z ē v i l i n o š i s m a r ž o j a ka f i j a " U A " 
redakcijas kannā. 

Ik pa brīdim pie durvīm kāds klauvēja, 
tomēr ielaists tika tikai retais. Viņu īpa
šas "bazūnes - padusē iespiesta dāvana, 
ziedu buķete vai pat milzīgā sporta somā 
ieslēptās kautrīgās alpu vijolītes. 

Atr is inājums šim nos lēpumam ir Joti 
vienkāršs, lai ari svinīgs. Pirms divdesmit 
v i e n a g a d a . a g r ā 18. n o v e m b r a r ī tā . 
nemaz neapz ino t i es š īs d ienas noz īmī
gumu, pasaulei sevi pieteica kāds cilvēk
b ē r n s , kas g a d i e m ejot pā r vē r t ās šar
mantā un neaprēķināmā būtnē. Šo būtni 
sauc Ingūna Lāce. un jur id iskās fakul
tātes studenti noteikti viņu pazīst kā ne
klāt ienes noda ļas sekretāri - a l laž labā 

noskaņo jumā un smaid īgu . T ieš i v iņas 
dēl še i t valdī ja tik smarž ī ga ga i so tne . 
Izredzētie varēja garšot jubi lāres ceptās 
magoņ - un k a n ē l m a i z ī t e s . a i zmi rs t i 
neb i j a a r ī s p e ķ a p ī r ā d z i ņ i un ka t r a 
m i e l a s t a n e a t ņ e m a m ā - s a s t ā v d a ļ a -
klasiskais rasols (latviskoti - gaļas salāti). 
Nevar nepieminēt ari žāvēto vistiņu, kas 
izpelnī jās kolēģu v ienba ls īgu atz in ību. 
Svētku mielastu bagātināja ari jubi lāres 

m ā m i ņ a s g a t a v o t a i s a r on i ju - c i don i ju 
dzēr iens, kas patīkami sildīja klātesošo 
sirdis, paredzētā šampanieša vietā. 

P a r v i e n ī g o t r ū k u m u v a r u z s k a t ī t 
atsev išķu kungu nepiedal īšanos. Cienī
jamais prodekāns Krastiņa kungs mēroja 
ceļu uz savu kabinetu gar trokšņainajām 
durv īm visai kluss. Varbūt v iņš gaidīja 
atsevišķu ie lūgumu? Bet varbūt vienkārši 
kautrējās... Par to slepeno ziņu dienests 
klusē. 

V i en ī g i k ļ u v i s z i n ā m s , ka s v in ības 
n o s l ē d z ā s ka f e j n ī c ā " A R H I T E K T S " a r 
šveicaru vokā l o velt ī jumu jubi lāre i . Un 
tas viss - b e z alkohola plūdiem, pilnīgā 
nopietnībā. 

Vienkārši omulīgi... 
Svē tku noskaņā l īdzdzīvoja. baudī ja 

un garšoja, vēlāk atcerējās un uzrakstīja 
kādreizējā jub i lāres klasesbiedre. tagad 
kolēģe 

/VOMVrt GRl XDF. 
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n e i e t u ša jā d z ī v ē , n e a i z m i r s i ) D o m a 
bazn īcas zvanu un traka suņa sakosto 
dvēseli uz bruģa! 

SMALKAS APRINDAS N O BALTIJAS JURAS 

"Kāpēc dāņi nogalināja Hamletu." "UA" 
koresļjondentei tā ari neizdevās uzzināt, 
jo pats jautājums par prinča eksistenci ir 
zem j au tā juma z īmes . Paši dāņi gan ir 
optimisti un uzskata, ka Hamlets tomēr 
dzīvojis, un Kroborgas pili uz z iemeļ iem 
no Kopenhāgenas joprojām dēvē Hamleta 
vārdā. T ieš i šai pilī. kā ari da žās c i tās 
v i e l ā s " U A " ko respondente i i zdevās uz 
laiku pārtapt par smalko aprindu hronisti 
un novērot dažas zīmīgas lietas. 

Kaimiņu augstskolas pasniedzējs, viņš 
ari LR Ārkārtas sūtnis Mavriks Vulfsons. 
no l a s ī j i s l ekc i ju p a r d e m o k r ā t i j a s ie 
spē jamību Krievi jā, p i eņemšanā , kuru 
r īkoja D ā n i j a s A i z s a r d z ī b a s m i n i s t r s , 
malkoja tikai l imonādes. Privātā sarunā 
viņš konstatēja, ka Latvijā nav nekādas 
saiknes starp vecāko tin jaunāko politiķu 
paaudz i , ja vien pēdējā v ispār ir izvei
dojusies. Tāpēc viņi apsveica j aunu cil
v ēku i e s a i s t ī š a n o s tādā p i e r e d z ē j u š u 
politiķu pasākumā, kāda bija Atlanti jas 
l ī g u m a k lubu (c i eš i sa is t ī t i a r N A T O ) 
ģenerālā asambleja Kopenhāgenā. Vēlāk 
Vulfsona kungs kopā ar pārējiem viesiem 
noraudzī jās Dānijas karal iskās gvardes 
parādē , kura uz nop lukušās Fredr iks -

VINA KRASTA 
* 

b o r g a s p i l s fona i z s k a t ī j ā s b r a š i . 
Kāds dān i s atz ina: "S l ikt i , ka pi ls nav 
remontēta no ārpuses, bet Aizsardzības 
min is t r i ja l abāk n o p i r k s par r emon ta 
naudu vēl kādu zemūdeni." 

Tai pat vakarā uzradās kāds augsta 
ranga dānis, kurš vienkārši intereses pēc 
uz raks t i j i s g r ā m a t u pa r a i z s a r d z ī b a s 
s p ē k i e m Latv i jā . L i e t u v ā un Igaun i jā 
neatkarīgo valstu periodā. Viņš izmantojis 
vienīgi dāņu arhīvu materiālu un nekad 
nav b i j i s Ua l l i j ā . G r ā m a t a b ū s d ā ņ u 
va loda un to l ie tos a i z sa rdz ības spēk i 
savām vajadzībām. 

Interesi par Ualliju asamble jas laikā 
i z t e i c a ar ī k ā d s b u l g ā r u d i p l o m ā t s . 
P i e ņ e m š a n a s l a i k ā v i ņ š a t z i n ā s , ka 
v i e n m ē r ar s i m p ā t i j ā m r a u d z ī j i e s uz 
mazajām valstīm, "kuras nav atz inušas 
sevi par okupētām." piebilda diplomāts, 
ar t ikpat l i e lām's impāt i jām šaud īdams 
acis blondo meiteņu virzienā. 

Dzīves vieta — Uallija — un jauni l ja 
varēja izraisīt interesi ari tādā amerikānī, 
k ā d s ir D ž e i m s s U e i k e r s . L i e t u v i e š u 
kolēģe sarunā ar viņu gan paspēja izrādīt 
nevi ltotu izbrīnu par viņa sajūsmu par 
Viļņas arhitektūras pērlēm. "Kā! Jūs esat 

bij is L ie tuvā ! " jautāja mei tene. Beikera 
kunga vietā atbildi varēja sniegi jebkurš 
k l ā t e s o š a i s , jo A S V v a l s t s s e k r e t ā r s 
Uallijā bija OFICIĀLA vizīte... 

Prominentā kongresajaunie .su grupa, 
apmeklē ja iiin avangardist isko mākslas 
m u z e j u ar v i sno ta ļ a m e r i k ā n i s k u no
s a u k u m u — Luiz iāna. Tur kādas eks 
iravagantas būtnes pavadībā iepazinās ār 
muzeja dā rgumiem. P iemēram. Pikasso 
p ē d ē j ā s g l e z n a s , k u r ā s , ar i k u b i s m a 
formā g lezno jo t , v iņš nespēja nedomai 
par s i e v i e t ēm. No viņa p i emēru , skiet. 
ņēnva arī a p r a k s t ā m o apr indu st iprais 
d z i m u m s . Po l i t ika ir v ī r i ešu l ie la , un 
domā jau. kā zināms, par tu. kā trūkst... 

Kopumā augstākās aprindas noturējās 
līmenī (nebūtu brīnums, ja viņi būtu ZEM 
līmeņa, j o Kopenhāgenā pat skulptūras 
a t r o d a s k a n ā l a d i b e n ā ) . Ar i j aun i e š i 
turējās. Par spīti itāļu nespējai rīkoties 
n o r u n ā t a j ā l a i k ā , pa r sp ī l i tavu. ka 
internacionālais 9 laulību koris likai retu 
dziesmu varēja nodziedāt līdz. galam l " 
kopā ar viņiem 7 dienas to darīja 

K. /. tJ ( l-JA 

http://kongresajaunie.su
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FAKTI PAR LU UA 

DECEMBRĪ 
FAKULTĀTES 

ZIEMASSVĒTKU 
NOSKAŅAS NOTIKS: 

SVEŠVALODU FAKULTĀTE 

21. decembri pl. 16.00 Visvalža ielā 4a 
aklu zālē tiks dibināta Amerikas studiju 
asoc iāc i ja .Ta jā i esa is t ī t i es a ic ināt i t ie. 
k u r i e m i r a u g s t ā k ā i z g l ī t ī b a , a n g ļ u 
valodas prasme un pētījumi jebkurā j omā 
par A m e r i k u . I n i c i a t ī v a s g r u p a n o 
S v e š v a l o d u f a k u l t ā t e s u z s k a t a , ka 
asociācijas d i b i n ā š a n a d o t u i e s p ē j u 
k o o r d i n ē t a m e r i k ā n i s l u p ū l i ņ u s gan 
Latvijā, gan saistīties ar starptautiskām 
o r g a n i z ā c i j ā m . Pēc n o d i b i n ā š a n a s 
paredzē ts uzreiz i es tāt ies Z i eme ļva ls tu 
asocfdcija. 

PEDAGOĢIJAS FAKULTĀTE 

28.decembri pl. 11.00 Aspazijas bulv. 
5. 312. telpā notiks seminārs "Skolotāju 
izglītības mūsdienīgošana un pedagoģisko 
d i s k u s i j u i z r a i s ī š a n a L a t v i j ā . " Ta j ā 
māc ībspēk i , kuri tieši s t rādā pie šāda 
n o s a u k u m a p r o g r a m m a s " T e m p u s " 
ietvaros, nolēmuši tikties ar kolēģiem no 
Universitātes un citām augstskolām, lai 
a p s p r i e s t u m ā c ī b u p l ā n u a t t ī s t ī b a s 
pilnveidošanu. Šis būs viens no pasāku
miem gada programmā, kura liek īstenota 
sadarbībā ar Dāniju un Lielbritāniju. 

V Ē S T U R E S 
FAKULTĀTE 

U N F I L O Z O F I J A S 

10. decembr ī 13.30 Brīv ības ielā 32 . 
1. auditorijā noliks priekšlasījums " Par 
vēlēšanām Baltijā " - (kas notiek Lietuvā) 
priekšlasījumus sniegs E. Baldzēns un R. 
Ražuks. kuri atradušies Lietuvā vēlēšanu 
laikā. Š i s būs otra is šāda ve ida pasā
kums ar nol ikumu analīzi un diskusijām, 
ko r ī k o La t v i j a s Ā r l i e t u i n s t i t ū t s A l a 

Lejiņa vadībā. Pirmā diskusija bija veltīta 
Igaunijai. 

18. decembr i not iks Latvijas Ārl ietu 
institūta oficiāla atklāšana. Tā ir privāta 
organizāci ja, kuras mērķ is ir in formēt 
Latvijas sabiedrību par starptautiskiem 
notikumiem, veikt to pētīšanu un analīzi. 
U n i v e r s i t ā t e s t e l pās B r ī v ī ba s ie lā 32 
institūts darbojas jau gadu. Pa šo laiku 
i z v e i d o t a s t a r p t a u t i s k ā s l i t e r a t ū r a s 
bibliotēka, kuru iespējams izmantot ari 
fakultātes studentiem. 

Paldies fakultāšu darbiniekiem par 
atsaucību informācijas sniegšanā saka 

. INESE VOIKA 

VĒLREIZ PAR 
NOSTRIFIKĀCIJU 

NOSTRIFIKĀCIJA - PSRS Zinātņu kandi
dātu un doktora disertāciju pielīdzināšana 
Latvijas doktora grāda nosaukumam. 

Saskaņā ar Ministru Padomes lēmumu 
par z inātņu grāda nosaukuma piešķir
šanu līdz 3 1 . decembr im v i s i em PSRS 
z inā tņu k a n d i d ā t i e m un d o k t o r i e m ir 
jāiziet nostrifikācija, j a to neizdara, šiem 
cilvēkiem praktiski 'nav tiesību ieņemt šos 
amatus. Universitātē'līdz šim darbojas 14 
p a d o m e s , b e t v a k a r Z i n ā t ņ u p a d o m e 
apstiprināja vēl trīs. tā kā pašreiz pado
mes darbojas visās paredzētajās zinātņu 
nozarēs. Vienīgā nozare, kur nedarbojas 
nostrifikācijas padome ir politoloģija, taču 
tas izskaidrojams ar to. ka tā pie mums ir 
jauna zinātņu nozare. Tā kā mēs cenša
mies nos tā t i es E i ropas l īmenī arī šajā 
ziņā. tad padomi izveidosim nākošā gada 
vidū. pieaicinot lielu skaitu speciālistu no 
Norvēģijas. Zviedrijas. Dānijas, kā arī no 
Latvijas: Tādēļ lūdzam VISUS UNIVER
SITĀTES KOLĒĢUS. KURI VĒL TO NAV 
IZDARĪJUŠI, IESNIEGT HABILITĀCIJAI 
SAVUS DARBUS. LAI SAŅEMTU HABILI
TĒTA ZINĀTŅU KANDIDĀTA VAI DOK
TORA DIPLOMU. 

Ir izstrādāti 2 veidu diplomi ar Univer
s i tātes emb l ēmu un īpašu-numerāc i ju . 
Vakar Zinātņu Padome izdarīja labojumu 
diplomu tehniskajā izpildījumā, piešķirot 
kairai augstskolai savu šifru. Šifrs A būs 
v i sām Z inā tņu Padomes hab i l i t ē ta jām 
disertācijām. 

B - T e h n i s k ā s univers i tā tes disertā
cijām 

C - l ī n i j a s Universitātei 
D - 1.auksainmiecibas universitātei * 
E - Zinātņu akadēmijas institūtam 
F - Medicīnas akadēmijai 
G - pārējām augstskolām 
H - citām zinātniskajām iestādēm 
Šobr īd saskaņā ar Z inātņu Padomes 

lēmumu nostrifikācija noliek bez maksas, 
taču no jaunā gada tā noritēs par samak
su. Par lo maksās vai nu "pretendents vai 
iestāde, kur viņš strādā. Piemēram. Uni
v e r s i t ā t e s a v ā budže t ā ir pa r ed z ē jus i 
note iktus l īdzekļus, lai mūsu c i lvēkiem 

nebūtu jāmaksā . ŠI summa varētu būt 
vidēji 15 tūkstoši rubļu. 

T u r p m ā k - par z inā tņu l i kumu un 
z i n ā t n e s f i n a n s ē š a n u . P a r t o m ū s u 
nākamajā numurā. 

Profesora Riharda Kondratovičā teikto 
pierakstīja WONNA GRVNDE 

SENĀTĀ 
1. Bezkonkursa vē l ēšanās profesora 

amatā ievēlēja J . Drēģeri. A. Varslavānu, 
U. Sūnu. R Kondratoviču, J . Aivaru. 

2. Par F i lo loģ i jas f aku l tā tes dekān i 
aps t i p r inā j a D. Lūs i . pa r S v e š v a l o d u 
fakultātes dekānu - E. Osiņu. 

3'. Senatori apst ipr ināja no te ikumus 
bakalaura un maģistra studijām. 

4. S e n ā t s pa t e i cas Dāv ja Z u š m a ņ a 
tuv in i ek i em un a k a d ē m i s k ā s v i en ibas 
" L īdums" To ron to kopas locek ļ i em par 
L a t v i j a s U n i v e r s i t ā t e i v e l t ī t a j i e m 
līdzekļiem - 540 

Senāts nolēma šos līdzekļus izmantot 
ikgadējai Dāvja Zušmaņa vārdā nosauk
tas stipendijas piešķiršanai. Sti]>endija tie 
p i e š ķ i r t a v i e n r e i z g a d ā v i e n a m s t u 
dentam. 

5. Pedagoģijas fakultātē turpmāk būs 
d ivas patstāvīgas katedras: pedagoģi jas 
un psiholoģijas. 

"JUVENTUS" SOMIJĀ 
Viens no pirmajiem Latvi jas Univer-

silātes jauktā kora ārzemju braucieniem 
bija uz Somiju 1936. gadā. Nesen taga
dējais koris " Juventus " atkal bija šajā 
valstī. Par šo ceļojumu stāsta kora diri
ģents Juris Klaviņš: 

- Mūs uzņēma labi . D i e m ž ē l s l i k t o 
laika apstākļu dēl maz dabūjām redzēt 
Somijas skaistumu. Sagaidītāji bija Hel
sinku ttniverstāte un J. Rozentāla biedrī
ba. Tās 150 biedri ir cilvēki, kuri interesē
jas par Latviju. 18. novembra koncerts 
r e i z ē b i ja s v i n ī g s b r ī d i s - n a c i o n ā l i e 
svētki. Uz to bija ieradušies ari vairāku 
valstu sūtniec ību darb in iek i . Koncertu 
a tk lā ja m ū s u v ē s t n i e c e Somi j ā A n n a 
Žīgure. kura labās somu valodas prasmes 
dē ļ ir p o p u l ā r a S o m i j a s d i p l o m ā t u 
aprindās. Koncerta atmosfēra bija pacē
luma pilna. Nākošajā dienā vainīki diplo
māti izteica pateicību Annai Zīgurei par 
iespēju piedalīties šajā pasākumā. 

V i e so j ām ies arī Tu rku un ive rs i tā tē . 
Mūsu Universitātes rektors ir pazīstams 
ar Turku universitātes rektoru, tādēļ ari 
mēs likām tur ielūgti. Pats rektors mums 
pastāstīja par savas universitātes vēsturi 
un šodienu. Koncerts nolika universitātes 
reprezentācijas ēkā. kādā nelielā zālē ar 
labu akustiku. Pēc koncerta notika drau
dzīga l ikšanās ai* turienes studentu koru 
dalībniekiem. 

n,r.iksnj.i J.\\1S IX LLE 

\ 
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EKONOMIKA UN TEMPUS PROJEKTS 

"DĀRGAIS" CELS LÍDZ PRIVATIZĀCIJAI 
Tagad Latvija ir grūti kādu pārsteigt ar to, ka te viesojas visdažādākie 

ārzemju speciālisti, kuri iepazīstas ar mūsu attīstības problēmām, sniedz 
konsultācijas un savus ieteikumus par to, kas pēc viņu uzskatiem tajā 
vai citā situācijā būtu jādara, kā jārīkojas. Ir ari praktiskas darba sanāk
smes, kurās analizē konkrēto pētījumu rezultātus problēmās, kuras inte
resē un ir svarīgas arī Latvijai. Nupat viena šāda rakstura plaša starptau
tiska sanāksme no 11. līdz 14. novembrim notika Jūrmalā, Zinātnes na
mā. Tajā piedalījās 10 Eiropas valstu urfarï ASV zinātnieki ekonomisti. 
Šī sanāksme notika Starptautiskās universitāšu ekonomiskas izglītības 
pārveidošanas padomes (University Counsil for Economies and Manage

ment Education Transfer — UCEMET) ietvaros. Latvijas Universitāte šajā 
padomē iestājās 1992. g. janvārī, kad Ekonomikas fakultātes uzņēmēj
darbības ekonomikas katedras docents Andris Deniņš, Latvijas Universi
tātes rektora, prof. Dr. J. Zaķa pilnvarots, parakstīja UCEMET doku
mentus Budapest as sanāksmē. 

smē apsprieda ari tautsaimniecības eko
nomikas a t t ī s t ības p r o b l ē m a s un l. s. 
Publ ic Economy. Izskatī ja arī T E M P U S 
p r o g r a m m a s ī s t enošanas i espē jas , lai 
lā lāk ve ic inātu e k o n o m i s k ā s izg l ī t ības 
attīstību. 

Novērtē jot Padomes darbu Jūrma las 
sesijā, jāatz īmē, ka te varēja gūt daudz 

J ū r m a l a s s anāksmē padomes da rba—jaunu atziņu par ekonomikas att īst ības 

U C E M E T d ib ināta 1991. gada pava
sarī un lajā i esa is t ī jušās S t okho lmas . 
Ostrovas. Budapeštas. Krakovas. Buka
r e s t e s . M a s k a v a s . S a n k t p ē t e r b u r g a s . 
V i lnas . Tar tu un Latvi jas Univers i tā te . 
U C E M E T k o n s i l a s a n ā k s m ē J ū r m a l ā 
p a d o m e s s a s t ā v ā u z ņ ē m a ar ī V ā r n a s 
ekonomikas universitāti (Bulgārija). 

uzmanības degpunktā bija privatizācijas 
laulāju mi un ar to saistītās ipašuma no
vērtēšanas problēmas, kas tika izskatītas 
ne tikai darba grupu un konsila sanāks
m ē s , be t a r ī k o n f e r e n c e s n o s l ē g u m a 
d i enā — 14. n o v e m b r i s t a r p t a u t i s k ā s 
konferences ietvaros, kur minēto valstu 
ekonomis t i , kā arī Latvi jas Repub l ikas 
Ekonomisko Reformu ministrijas atbildī
gie darbinieki un auditorfirmas "Invest — 
Rīga" vadītāji iepazīstināja ar privatizāci
jas i<ailu Austrumeiropas zemēs, kā arī 
jaunākajiem Latvi jas Republikas valdības 
l ēmumiem privatizāci jas jautā jumos un 
ī p a š u m a n o v ē r t ē š a n a s p r a k t i s k a j ā m 
p rob l ēmām Latvijā. Konferences nobei
gumā referenti atbi ldēja uz daudzaj iem 
klātesošo jautājumiem par apskatītajām 
prob lēmām. Šeit piedal ī jās vairāk nekā 
150 -speciālistu no dažādu nozaru uzņē
m u m i e m un o r g a n i z ā c i j ā m no v i s a s 
Latvijas. 

Konferences laikā ārzemju universitā
šu v iesus Senāta sēžu zālē pieņēma ari 
LU rektors, prof. J . Zaķis un LU prorek
tori. Rektors vairāk nekā stundu ilgā sa
runā iepazīstināja viesus ār LU. tās vēs
turi, mūsu saimniecības attīstības prob
l ēmām, atbildēja uz viesu jautājumiem. 
Domājam, ka šīs t ikšanās laikā LU no
st iprinājās tālākie sadarb ības sakari ar 
S tokho lmas universitāti , izveidojās kon
takti ar Krakovas Ekonomikas akadēmi
ju , k u r u s a n ā k s m ē p ā r s t ā v ē j a 
akadēmijas rektors prof. J. M. Pomorskis. 
kā a r ī a r O s t r o v a s un B u d a p e š t a s 
u n i v e r s i t ā t ē m . P ē c p i e ŗ i e m š a n S s LU 
rektors ārzemju viesiem par godu rīkoja 
pusdienas. 

Bez privatizācijas jautājumiem sanāk 

procesiem un to sekām, problēmām un 
perspekt īvām bi jušajās padomju bloka 
zemēs. Te bija ko mācīties, ievērojot to. ka 
daudzas Austrumeiropas valstis ekono
misko re formu ziņā mūs ir k r i e tn i - ap -
sleigušas. 

D iemžē l j ā a t z ī m ē vājā ak t i v i t ā t e no 
mūsu ekonomistu puses. Jādomā, ka gal
venais škērsjis bija "dārgais" c e ^ n o Rī-' 
gas līdz Lielupei un a tpaka ļ (par savu 

naudu). Žēl. ka mēs zināšanas cenšamies 
iegūt tikai ārzemju komandējumos, neiz
mantojot mums dotās iespējas tepat pašu 
mājās. 

LU E k o n o m i k a s fakultātes uzņēmēj
darbības ekonomikas katedras vadītājs, 

doc. Dr. (econ.) Dzintars STRAZDS 

GRĀMATVEŽU 
ASOCIĀCIJA SAK 

DARBU 
V7sa pasaule grāmatvežu profesija tiek 

uzskatīta par cienījamu, interesantu un 
sabiedrībai vajadzīgu profesiju. Ta ir an 
ļoti talM apmaksāta. Grāmatveža p'rofe-
sijai ir augsts prestižs, piemēram. Anglija 
tika veikla aptauja, tin tas rezultāti se
kojoši: ārsts, jurists, grāmatvedis 

Ikvienā valstī cilvēki apvienojas profe
sionālās apvienībās vai asociācijās. Jau 
i lgāku laiku grāmatvežu sabiedrībā lika 
izteiktas domas par to. ka nepieciešama 
profesionālo grāmatvežu asmiācija. Tāpēc 
šogad. 3. septembri, grāmatveži, reviden
ti, uzņēmumu, firmu vadītāji, grāmatvedī
bas ' pasniedzēji , finansisti pulcējās grā
matvežu asociāci jas d ib ināšanas konfe
rencē. Tajā tika apstiprināti slalūl i . izvē
lēta darba grupa un pagaidu prezidents, 
lai gatavotos grāmatvežu kongresam. 

Latvijas Republikas grāmatvežu 
asociācijas 1. kongress notika 12. 
novembrī. Tajā piedalījās apmēram 400 

c i l v ē k u , la jā ska i t ā AP E k o n o m i s k ā s 
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POLITIKA UN TEMPUS PROJEKTS ļ jg j 
komis i jas pārstāv j i . F inansu minis t ra 
vietniece V. Kudrējevas kundze un Taut
sa imniec ības depar tamenta vadītājs N. 
Džeriņa kungs, Polijas grāmatvežu asoci
ācijas pārstāve u.c. Šajā kongresā ap
sprieda grāmatvedības attīstības problē
mas, izvēlē ja prezidentu, koordināci jas 
padomi un revīzijas komisiju. 

Latvijas Republ ikas grāmatvežu aso-
ciācijas galvenie darba virzieni būs: attīs
tīt g rāmatved ības teoriju un prakt isko 
p ie l ie fo jumu atbi lstoši s tarptaut isk iem 
standart iem, pi lnveidot pro fes ionālo iz
g l ī t ību , p i eda l ī t i e s l i k u m d o š a n a s ap 
spriešanas un pi lnveidošanas gaitā grā
matvedības jomā. Grāmatvežu asociācijas 
mērķis: sniegt palīdzību ekonomiskā, tie
siskā un sociālā j omā saviem biedriem, 
pal īdzēt profesionālā j omā . sniegt kon
s u l t ā c i j a s , n o d r o š i n ā t k v a l i f i k ā c i j a s 
celšanu. 

LR grāmatvežu asociācijā var iestāties 
gpāmatvežt. auditor i , finansisti, ekono
misti, uzņēmumu uri firmu vadītāji, stu
dent i un v is i . k u r u s i n t e r e s ē g rāmat 
vedība un audits. 

D a r b a ga i tā , be z š a u b ā m , r ad ī s i e s 
daudzas c i tas prob lēmas , kuras asoci
ācija risinās. Viena no tām būs grāmat
vežu nodrošināšana ar darbu. Jau paš
laik LU Grāmatvedības un saimnieciskās 
darbības anal īzes katedrā veidojas datu 
banka, kurā ir pieprasījumi pēc grāmat
vežiem. Tāpēc asociācija veidos datu ban
ku kopā ar LU minēto katedru darba pie
dāvā jumiem un p iepras ī jumiem. Tā kā 
m ā c ī b u i e s t ā d ē s i e g ū s t a k a d ē m i s k o 
izglītību, piemēram, LU. tad asociācija iz-; 
sniegs pēc mācību, prakt iskā darba un 
eksāmenu nokārtošanas arī sertifikātus, • 
kas l iec inās par g rāmatveža un aud i la 
pro fes ionā lo l īmeni . L ie ls un sarežģ ī ts 
darbs paredzēts dažādu grāmatvežu ap
māc ības kursu i z vē r t ēšanā un to ser
tifikācijā. Jopro jām mūsu republikā un 
īpaši Rīgā organizē kursus, par kuriem ir 
daudzso loša rek lāma, bet tajos strādā 
cilvēki, kuri nav pat ekonomisti . Piemē
ram, kursos "Z inātnieks" grāmatvedību 
māca b i j u ša i s z i n ā t n i s k ā k o m u n i s m a 
pr iekšmeta pasniedzē js . Asociāci ja par 
šiem kursiem un to darbu saņēmusi ies
niegumus par neapmierinošu apmācību. 

LR grāmatvežu asociācija sadarbosies 
ar dažādu valstu asociācijām, lai iegūlu 
p ieredz i un p i eda l ī t o s s t a r p t a u t i s k o s 
kongresos, semināros un simpozijos. 

Pašlaik LR Grāmatvežu asociācijas ko
ord ināc i jas padome i zs t rādā deta l izētu 
darba plānu, uzsāk kopā ar republ ikas 
grāmatvež iem darbu g rāmatved ības un 
ekonomikas attīstīšanā un pilnveidošanā. 

LR grāmatvežu asociācijas prezidente 
VILMA PAVPA 

POLITISKA 
ZINĀTNE 

BALTIJAS VALSTIS 
Konference "Latvija ceļā uz de

mokrātiju'* notika no 14. līdz 16. 
novembrim Rīgas Kongresu namā. 
Tas bija pirmais Latvijas politiskās 
zinātnes pieteikums starptautis
kajā arēnā. 

—Kā līdz šim veidojās politiskā 
zinātne Latvijā? 

—Līdz šim tā veidojās kā noteikts pa
sniedzēju kopums Universitātes ietvaros. 
Pastāvē ja kontakt i ar Balt i jas reģ iona 
ā r v a l s t ī m , t a č u pa r s ev i I r j ā p a z i ņ o 
plašākai pasaule i . Konference i zvēr tās 
apjomīga — ap 120 dalībnieku un viesu, 
aptuveni 50 no tiem bija no ārzemēm, 
pārē j i e pārs tāvē ja Latv i ju. D a r b s tika 
organizēts plenārsēžu veidā. Tika apska
tītas va irākas prob lēmas — piemēram, 
d e m o k r ā t i j a s v ē s t u r e , d e m o k r ā t i s k o 
institūtu veidošana, politikas kultūra, kā 
ar ī jautā jumi par minor i tātēm, vē lēša
nām, pāreju uz tirgus ekonomiku u. c. 

Pas tāvē j a l i e l as s a l ī d z i n ā š a n a s ie
spējas. 

II! 
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—Kāda. pēc jūsu Somām, bija 
TEMPUS apspriede, kura notika 
konferences laikā? 

— N o v i enas puses , tā bi ja h u m ā n a 
misija, bet no otras puses — d ip lomā
tiskas sarunas. Sevišķi asas tās izvērtās 
par f inansiā lo resursu sada l ī šanu (ko 
sūta E i r opas kop i ena ) s tarp Latv i jas . 
Tar tu un Vi lnas universi tātēm. Saruna 
i e g u v a pa t l o t i s p r i e g u r a k s t u r u ar 
p a c e l t ā m b a l s ī m . S k a n d i n ā v u ko l ē ģ i 
mēģināja Baltijas pārstāvjus nomierināt. 

—Kas Ietilpst TEMPUS projektā? 
—TEMPUS ir vairāk domāts kā peda

goģisks projekts. Pati par sevi T E M P U S 
programma nav pētnieciska. Tā izveidota 
Latvijas. Tar tu un Vi ļņas universitātei . 
Ta jā ie t i lpst ar ī O r h u s a s univers i tāte* 
Dānijā. Umeo universitāte Zviedri jā un 
Groningenes universitāte Holandē. 

—Kāds Ir TEMPUS projekta "Poli
tiskā zinātne Baltijas valstīs" mērķis? 

—Galvenais uzdevums ir 3 gadu laikā 
izveidot akadēmiskās politiskās zinātnes 
tīklu. Akadēmiski politiskā z inātne šajā 
gadījumā nozīmē universitātes. 

—Kādi ir TEMPUS projekta virzieni, 
apakšuzderumi? 

—fi Pasniedzēju kvalifikācijas celšana. 

Mūsu pasniedzēji (6—10 gadā) dodas uz 
partnerunivers i tā tēm Holandē. Dānijā, 
Zviedrijā. Tur viņi apmeklē 2—3 mēnešu 
kursus un saņem attiecīgā profila serti
fikātus. Savukār t par tnerun ivers i tāšu 
p a s n i e d z ē j i s t r ā d ā ar m ū s u m ā c ī b u 
spēkiem un studentiem. 

• S t u d e n t u a p m a i ņ a s v e i d o š a n a . 
Galve-nā ideja — tai jābūt regulārai un ar 
skaidri izteiktiem mērķiem. Līdz šim šajā 
jautājumā valdīja haoss. Tagad LU ir no
teiktas bakalaura un maģistra program
mas. Šogad studentiem jāstudē politiskā 
z inātne , po l i t ikas ku l tūras p rob l ēmas 
u. c. A t t i e c ī g i T E M P U S p r o g r a m m a s 
dalībnieki seko savās augstskolās, vai ir 
kursu sakritība. Tad no Latvijas sūtām 
savus studentus, ko at lasām konkursa 
k ā r t ī b ā . V idē j i g adā j ā a i z s ū t a 6 — r O 
studenti. Ārzemēs kursi studentiem nav 
speciāli veidoti. Viņi apmeklē kursus", kas 
domāti ārzemju studentiem. 

Latvijā studentiem parādās ieraksts 
par to, ko viņi ir nokārtojuši ārzemēs. 

O t r s s va r ī g s u z d e v u m s ir s o c i ā l ā s 
pieredzes apgūšana, t. i., studenti Iet uz 
v i e t ē j ā m p a š v a l d ī b ā m , r e l i ģ i s k a j ā m 
kopienām, publiskiem pasākumiem u. c. 

• Informācijas tikla attisliba. Jo neap
šaubāmi mums nav līdzekļu un iespējas 
visus aizsūtīt. Prioritāte tiek dola biblio
tēku veidošanai — nevis bibliotēkas mū
su klasiskajā izpratnē, bet gan grāmatu, 
per iod isko i zdevumu kolekc i ju , kā arī 
kompjūteru tīklu veidošana. Diemžēl Lat
vijā nepastāv katalogi politikas zinātnē. 
Tas rada kataloga izveidošanas problē
mas. Jābrauc uz Dāniju, lai konsultētos 
— kā izve idot kata logu, kādas pastāv 
kompjūteru sistēmas u. c. 

• Infrastruktūras izveidošana. Vesela 
daļa no projekta ir veltīta kompjūteru. 
d a ž ā d u k o m u n i k ā c i j a s l ī d z e k ļ u , ko 
pējamo mašīnu u. c. iepirkšanai. 

Kopējamās mašīnas nemaz nav lieka 
g re zn iba . j a g r ibam uz labo t i zg l ī t ības 
s i s t ē m u , lai s t u d e n t i e m nedē l ā bū tu 
maks imums 10 lekcijas. Vairāk uzma
nības Jāpievērš studentu patstāvīgajam 
darbam. Tagad students lekcijās nosēž 
līdz pīkst. 14—15. pēc tam viņam vairs 
nav ne gribas, ne spēka iet un individuāli 
s t rādāt , pētīt. Tad no l iek dz ives para
d o k s s — s t u d e n t i a t s t ā s t a l e k c i j a s . 
S tudents zaudē spr iešanas un manev
rēšanas spējas. Galvenokārt runa ir par 
to. kā optimāli veidot programmas Balti
j a s va ls t is , j o nevaram kopē l ārva ls tu 
programmas. Jāizmanto tas labākais un 
elastīgākais, kas mums ir. 

LU Vēstures un Filozofijas fakultātes 
I^olitoloģijas katedras vadītāju d<x^entu 

EīTlāru Semani intervēja AIJA ŠULTE 
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CILVĒKS UN VIŅA LAIKS 

MANĪ PALIEK KAUT KAS NO STUDENTA 
Šoreiz mūsu cikli uz sarunu esmu aicinājusi Juridiskas fakultātes 

prodekānu, docentu Ilvaru Krastiņu. Un tā sākās ar jautājumu, kas ir 
ģeniāls savā vienkāršībā: 

- Kā Jums klājas? -
uz ko prodekans, brīdi padomājis, 

deva tikpat vienkāršu atbildi: 
- Labi. Kamēr pieprasījums pēc mūsu 

a u d z i n ā t i e m s t u d e n t i e m i r l i e l s , ir 
pa t īkami s t rādāt . T i e a iz ie t s t rādāt uz 
prokuratūrām, firmām. Studentu interese 
uņ vēlēšanās studēt ir liela, par ko liecina 
kursu skaitliskais sastāvs. Tātad - klājas 
labi. 

- Kādi ir Jūsu darba paši jaukākie 
brīži? 

- Tie ir tad. kad esmu nolasījis labu 
lekc i ju , k a d e s m u bi j is d e r ī g s sav i em 
s t u d e n t i e m , k a d t i e ir k l a u s ī j u š i e s , 
jautā juš i . Pēc t am krekls ir s lapjš, bet 
sa jūta l aba . Es j ū t u , ka e s m u v īn i em 
pal īdzēj is . Bez šaubām, pat īkami Ir ari 
tad. Ja kāds sevi ir parādīj is kā zinošs, 
labi sagatavots students. 

- Un tumšāki, sāpīgāki brīži... ' 
-. Ļaunāk i e b r ī ž i r e i zums ir t ie, kas 

pašreiz notiek mūsu republikā. Brīvība ir 
iekarota, atgūta. Lai gan tā ir formāla, bet 
ta jā p a š ā l a ikā i r d a u d z n e p a t ī k a m u 
m o m e n t u , kas a t t i e c a s a r ī uz j u r i s t u 
d a r b u . M ē s r e d z a m l i e l o š ķ e l š a n o s , 
n e m i t ī g o p a r t i j u s k a i t a p i e a u g u m u , 
s l i n k u m u s a b i e d r ī b ā , n e k o m p e t e n c i 
a t s e v i š ķ u v a d ī t ā j u d a r b ā . L ū k . t a s 
sāpina. 

- Un atstāj iespaidu arī uz jūsu dzīvi, 
jūsu darbu. 

- N e a p š a u b ā m i . P a r t o i r j ā r u n ā 
lekcijās, jāor ientē jaunie juristi uz to, ka 
nevar p ieņemt v isu. ko sniedz prese. Ir 
jāsaskata cēloņi, kāpēc tas tiek teikts un 
darīts. 

- Šobrīd, veidojoties firmām un ofi
siem, radusies nepieciešamība pēc jau
niem juridiski labi Izglītotiem cilvē
kiem. Kā šis faktors ietekmējis studēt 
gribošo skaitu un studentu attieksmi 
pret mācībām? 

- J ā s a k a tā . k a p i r m a j o s k u r s o s 
v ē r o j ama loti l ie la v ē l ē šanās māc ī t i es , 
iegūt zināšanas, be t sakarā ar grūtajiem 
mater iā la j iem apstāk ļ iem, kas vēro jami 
mūsu sabiedrībā, iezīmējas problēma, ka 
students nespēj veikt mācību uzdevumus 
tā. kā m ē s to p ra sām. Be t ir ar i kāds 
poz i t ī v s m o m e n t s . Ja s t u d e n t s s t rādā 
savā spec ia l i tā tē , v iņš prakt iski apgūs t 
daudz no tā. ko māca augstskolā. T i em 
dota iespēja pārbaudīt darbā šeit iegūtās 
z ināšanas. 

- Kā sokas ar juristu ārzemju stu
dijām? 

" - Ā r z e m ē s šobr īd s tudē d iezgan liels 
studentu skaits. Kopenhāgenas. Oslo un 
( J p s a l a s u n i v e r s i t ā t ē s s t u d ē m ū s u 
studenti . Bijām pat aizbraukuši ciemos, 
lai apskatītu, kā viņiem tur klājas. 

Lai p iešķ ir tu sa runa i in te resantāku 
n o k r ā s u , n o l ē m u u z d o t p r o d e k ā n a m 
kādu provokatorisku jautājumu: 

- Pastāv uzskats, ka sieviete un 
jurisprudence ir divas nesavienojamas 
lietas, tomēr neskatoties uz to. jopro
jām eksāmenos ar labām zināšanām 
sevi piesaka AaX\»\*. dzimums. ir*ri« ir 
Jūsu domas? 

Atbilde bija ātra un noteikta: 
- Loti pozitīvas. Kā rāda prakse, sievie

tēm, kuras spēj šo nežēlīgo režīmu iztu
rēt, ir lieli panākumi jur isprudencē. Šis 
darbs prasa atrauties no ģimenes un pie
vērsties tikai darbam. Un tās. kas to spēj. 

- Tagad mazliet atskatīsimies pa
gātnē, laikā, kad Ilvars Krastinš bija 
jauns students. Kas bija svarīgs, rak
sturīgs tā laika studentam? 

- M i l z ī ga in te rese . T a s bi ja pēckara 
laiks, ci lvēki bija daudz ko pārdzīvojuši 
un ieguvuši lielāku izturību. Bet, ja salī
d z i n ā m ar šod i enu , tore iz in te rese un 
enerģi ja bija l ielāka. Lekcijas, seminār i 
pagāja pār runās un diskusi jās. Šodien 
tas nav tik bieži vērojams. Ir j au ari tagad 
tādi studenti, kas zin, kāpēc stadē , bet 
da la n ā k v i enkārš i modes pēc . Bet, j a 
man ir jānovērtē, tad jāteic, ka jaunatne 
v ienmēr ir bijusi interesanta. Te ik t ka ir 
m i l z ī g a a t š ķ i r ī b a n o m ū s u j a u n ī b a s 
laikiem, es nevaru. 

- Runā, ka no visas studentu saimes, 
juristi un mediķi ir lielāki jautrībnieki 
un ballīšu aktīvisti. Kā toreiz veicās ar 
kursa vakaru rīkošanu? 

ari sasniedz panākumus. Es pats kādreiz 
studēju kopā ar kādu sievieti, kas dzīvē 
bi ja lot i v i enkārša , b e t v iņai bi ja fan
t a s t i sk i p a n ā k u m i i z m e k l ē š a n ā t ika i 
t āpē c v i e n . ka p a r a s t i i z l i k ā s m a z ā k 
saprotoša, nekā patiesībā bija. Un tādā 
veidā ieguva visas nepieciešamās ziņas no 
saviem prat ināmaj iem. Lūk. pareiza un 
laba metode. 

- Nez vai tas izskaidrojams ar sie
vietei raksturīgo intuīciju? 

- Iespējams. Vīrietim raksturīgi loģiskie 
gājieni, bet sieviete.šķiet, intuitīvi nojauš 
vai tu esi vainīgs, vai nē. 

- Tomēr, neskatoties uz to. reti var 
sastapt slevieti-lzmeklētāju, parasti 
viņ'as nodarbojas nepilngadīgo lietu 
komisijās vai prokuratūrās. 

- Jā, tā bija. taču tagad arvien vairāk 
jur i s tes strādā prokuratūrā , ar i i zmek
lēšanā un firmās. Daudz sieviešu ieņem 
juriskosulta amatu. Tā kā mēs nebūt ne
noniecinām sievietes lomu šajā profesijā. 

- Va i ! M u m s bija vakari ! Tore iz mate
riālie apstākli nebija sevišķi labvēlīgi, bet 
šajā sfērā rīkojāmies aktīvi. 

- Tādā gadījumā man rodas vēl viens 
provokatorisks jautājums. Kā Jūs rīko
tos, ja uz kādu kursa vakaru uzaicinātu 
arī Jūs? 

--Bez šaubām aizietu! Ari šajos gados. 
Un domāju, ka es tur Justos labi. Kā nekā 
va i r āk kā 3 5 g a d u s e s m u nos t rādā j i s 
j a u n a t n e s v idū un kaut kas ņo viņiem 
paliek ari mani . 

Nu ko. Nekavējieties ar ie lūgumiem! 
K r a s t i ņ a k u n g s i r g a t a v s p i e ņ e m t 

u z a i c i n ā j u m u s un i z d a n c i n ā t v i s a s 
j aukās jur is tes , lai novērtētu, vai krājot 
z ināšanas nav a i zmirs ies romant i ska i s 
valša solis. 

Varbūt šai sarunai sekos turpinājums, 
bet tas atkarīgs no Jums. . . 

IVONNA CRUNDE 
SANDUA SEMJONOVA foto 
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JSS STĀSTS PAR TO, KO STUDENTIEM DARĪT GAROS 
ZIEMAS UN CITOS VAKAROS 

Das H a u s 
La Maison* ASt 
® h e <House * ™ 

"Ko tad mēs tai Eiropa darām?'* Šobrīd ir pietiekami daudz organi
zāciju, kuras savās tikšanās reizēs vēlas redzēt ari tik eksotiskos baltie
šus, kas "50 gadus bijuši šķirti no Eiropas", "mēs pat nekā nezinām par 
jums" utt. Vīni apmaksā mums ceļu, uzturēšanos tajā vai citā hotelī (vai 
kādā kazarmā, kur, kā rāda pieredze, ir vislētākā vieta dzīvošanai). Mēs 
noklausāmies pasniegtās runas un izdzeram piedāvātos dzērienus. 
Protams, ne katrreiz mājās atbraukuši, ķersimies organizēt ko līdzīgu, jo 
tas jau varbūt bijis arī kaķu klubs, kurš uzaicinājis, bet... Tagad ir juku 
laiks. Būtu vienkārši burvīgi, ja mēs iemācītos atrast īstos cilvēkus pēc 
iespējas ātrāk. Būtu vēl burvīgāk, ja mums gribētos atrast kādu, ar ko 
sadarboties. Ja pārietu tas pesimisms, ka ne jau man domāts tas piedā
vājums un ari ja būtu, tad es neesmu spējīgs... Man pat liekas, ka šī nekā 
nedarīšana, kas pie mums tiek uzskatīta par itin jauku lietu, ir traģis
kāka nekā mežonīgā tiekšanās pēc "ārzemēm". Pietiks jau visiem to ār
zemju, no jebkura saldējuma reiz atēdas. Un tad var redzēt, ka "ārzemes" 
pamazām sadalās atsevišķos cilvēkos, ar kuriem konkrētas idejas reali
zēt. Ja vien pēdējais darbības vārds vēl ir pakustināms. Ja vien mēs jau 
nestrebjam putru pieticības malā ar domu, ka gan jau tie padebeši reiz 
gāzīsies virsū tik un tā. 

To es teicu tev. kurš šobrīd lasa "UA". Kādreiz jau vajag kādu. ar ko 
parunāt. 

"Kāpēc?" Es negribu šoreiz izvairiUes 
no šī jautājuma. "Kāpēc jūs , piemēram, 
lasāt "Universitātes Avīzi"? Tieši tagad un 
tepat?" 

T ikpa t labi j ū s (un tu!) varē tu lasīt 
"Das Haus" . Tas gan ir vai nu vāciski, 
franciski vai angliski, bet citādi tur var 
uzzināt gluži interesantas domas. Šobrīd 
prātā meitene no Serbijas. kura asarām 
acīs (vai turpat uz pap ī ra i zka i s ī tām) 
a i z s tāv s e r b u ka rav ī ru p o s t a d a r b u s 
Uosni jā : " M ē s n e v a r a m u z t u r ē t v i sus 
liekēžus. Viņi nevēlas strādāt valsts labā." 
V iņu b i j a s a t r a c i n ā j i s k ā d a s l o v ē ņ a 
rakstītais, lai pašā "Das Haus". Tālāk tur 
ir raksts par Latvijas sarežģīto nacionālo 
situāciju. Čehos lovak i jas va ls ts pastā
vēšanas prob l ēmām, kādu vācu rakst
nieku un vēl 40 lappuses par mūsu ko
pīgo māju Eiropu. 

ir i z n ā k u š i šī i z d e v u m a 8 numur i , 
kura pilnais nosaukums ir krietni garš. 
"Das Haus — La Maison — The House". 
Jau divus gadus to veido jaunieši, un tas 
ir domāts jauniešiem. "Kāpēc ne?" — tā 
varētu papildināt sākumā uzdoto jautā
jumu. Kāpēc gan neizdot žurnālu, ja pie
tiek spēka un izdomas atrast līdzekļus tā 
izdošanai un atlicināt laiku blakus stu
dijām, lai to visu novestu līdz galam. Lai 
ieviestu l ielāku skaidrību, žurnāla garo 
nosaukumu var sadalit tris dalās. Pirmā 
tad būtu — vāciskā "Das Haus". Tā ir pir-

-• mā. j o līdz š im žurnālu izdeva Karlsrūhē. 
T ieš i viņi. draug i šai Vāc i j as d i env idu 
pilsētā, spēja sajūsmu par Berlīnes mūra 
krišanu pārvērst idejā par Eiropas žur
nālu, kuru finansiāli atbalsta Eiropas pa

domes jauniešu fonds. Pamazām vācieši 
atraduši cilvēkus, kuri tāpat kā viņi, klaja 
entuziasma dzīli, veido redakcijas kolek
tīvus, raksta rakstus un citādi aktivizējas 
šobrīd jau 20 Eiropas valstīs. 

Par spiti plašajam mērogam un inter
nacionālajai idejai. "Das Haus" joprojām 
ir tāds mājas žurnāls draugu lokam, j o 
kopējā tirāža uz Eiropas fona ir diezgan 
neliela. Lai atkal nebūtu jājautā — kāpēc, 
respektīvi, kāda jēga. ir laiks nākt klajā 
ar otro dalu — francisko. 

"La Maison" . T ieš i tā māju dēvē tajā 
Eiropas daļā. kur nolika "Das Haus — ..." 

pēdējā konference, ko viņi paši sauca par 
kongresu — Ženēvā. Žurnā ls ir pi lnīgi 
neatkarīgs no j ebkādām organizāci jām, 
tāpēc i emes lus , lai t iktos, hausieštem 
jārada pašiem. Tad viņi definē nosauku
mu: " J a u n a t n e aci pret ac i ar E i ropu 
1992". sameklē sponsorus un ielūdz tos, 
kuri piedalās žurnāla veidošanā, uz pāris 
dienām parunāt par Eiropas nākotni. 

Tā nu sabrauca Ženēvā 100 jaunieši , 
paklausījās lekcijas par Eiropas drošību 
un monetāro sistēmu, apmeklēja Sarkano 
Krustu. ANO mītni un citas Ženēvā kuplā 
skaitā esošās starptautiskās organizāci
j a s (vien uz Krievi jas misiju, kur kopš 
padomju la ik iem kā bija. tā ari tagad 
" s t r ā d ā " 2 0 0 d a r b i n i e k u , n e v i e n s 
kongresa dalībniekus neuzaicināja). 

Aiz iekavām šai stāstā par kongresu 
paliek tas, ka Ženēvas ezers ari ziemā vai, 
teiksim, rudenī, kurš Šveicē valda novem
brī, ir skaists , bet kalni l īdz ar sniega 
parādīšanos tikai iegūst savā skaistumā 
un sniedz šveiciešiem gandrīz vienīgo iz
klaidēšanās veidu — braukšanu ar slē
pēm. Tas paliek aiz iekavām, jo . pavisam 
nopietn i runājot, tā ir tik skaista , bet 
tomēr piedeva "La Maison" . Ja arī pēc 
asām izjūtām un "ārzemju braucieniem" 
izs lāpušiem austrumeirop ieš iem Šveice 
t omēr bi ja p i rmajā v ie tā , tad žurnā la 
entuziasti var nedaudz nopūsties un būt 
priecīgi, ka spējuši sagādāt kaut vai kādu 
prieku. Te ir laiks pieminēt žurnāla trešo, 
anglisko dalu. j o lielākoties tieši šai va
lodā sazinās Austrum— un Rietumeiropa. 

T h e House" . īstie hausieši grib zem 
"Mājas" j u m t a redzēt visu Eiropu. Viņi 
aicina veidot redakci jas Baltijā, rakstīt 
rakstus un uzturēt kontaktus. Viņi pat 
bija noorganizējuši konferenci septembri 
Tall inā, kur runāja par Baltijas reģiona 
a t g r i e š a n o s E i ropā . Igauni jā l ika no
spriests, ka valodas nav un nedrīkst būt 
par šķērsli saprašanās veicināšanai. 

Tāpēc tie, kas ir tikuši līdz šai vielai 
un a t z inuš i " The H o u s e " par kau t ko 
vismaz apskatīšanas vērtu, var nākt pel
tā uz "Univers i tā tes Av ī zes " redakci ju . 
Vēlāk var rakstīt rakstus un izvērst plašu 
sadarbību. 

T a s v i ss ir nopietni . T a c u ar nel ie lu 
dalu domīguma. Šo savdabīgo "draudzē
š a n ā s " formu E i r opas l īmen ī ap "The 
House" es gribēju minēt kā piemēru par 
iespējām darboties. 

1\ESIC VO/KA 
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SENBALTI 8 

JERSIKAS VESTURE 
(Turpinājums. Sākuma "L'A" Nr. 5) 
Augšā minēt ie , chronista aprakst ī t ie 

uzbrukumi Ikšķilei un Salaspilij (1203. g. 
un 1206 . g . ) n o t i k a gan it kā m e s l u 
piedzīšanas nolūkā, bet īstenībā tā bijā 
p irmā apstākļu spiestā pretest ība vācu 
i e k a r o t ā j i e m . V i s v a l d i s t ā d ē ļ m u m s 
t ē l o j a s kā tā l a i ka i z c i l s p a t r i o t s uri 
tā lredz īgs d ip lomāts . Vāc i ešos un viņu 
rīcībā vioš nojauž draudus visai latviešu 
z e m e i , be t i t s e v i š ķ i s ava i va l s t i j un 
Daugavas tirdzniecības ceļam. 

T ā p a t r e d z a m V i s v a l d i t ā l r e d z ī g i 
cenšot ies nod ib ināt labas a t t i ec ības ar 
le iš iem, kuri. kā chron i s t s saka , taču 
bijuši lieli ienaidnieki ne tikai vāciešiem, 
bet arī krieviem un latvjiem. 

Bīskaps Alberts 1209. g. rudenī sāka 
ak t ī vu k a r a d a r b ī b u pret J e r s i k u , pēc 
tam, kad " turē j i s apspr i ed i a r sav i em 
saprātīgiem vīriem un rūpīgi apsvēris, kā 
a t b r ī v o t b a z n ī c u n o l e i šu ūn k r i e v u 
l amatām" , j o J e r s i kas kara l i s v i enmēr 
bija bijis "v isvairāk latiņu ienaidnieks" , 
precēj is leišu kunga Daugerutes meitu, 
bija "it kā v i ens n o v iņ i em" un a t ļāva 
viņiem (leišiem) pāreju pār Daugavu un 
pārtikas l īdzekļus kā ejot uz Krieviju, tā 
Livoniju un Igauniju." 

Šīs apspriedes rezultātā tad nu Alberts 
— ar viltu un nodevību — 1209. g. rudenī 
iebruka Jersikā, to ieņēma, izlaupīja un 
— nodedzināja, lai "atraitnes un bāreņi 
skali kliegtu un vaimanātu." 

Indriķa chronika grib apslēpt kristīgo 
izkaušanu Jersikā, bet Atskaņu (Rīmju) 
chronika lielās, ka esot "tik daudz kris
tītu cilvēku nosistu un nolaupītas lielas 
bagāt ības. " Tātad arī karš divu baznīcu 
starpā! 

Daudzi Jersikas iedzīvotāji krita varo
ņa nāvē. bet iebrucēji līdzi paņēma sie
vietes un bērnus, ari karalieni. 

. Šis barbariskais un viltīgais (iebrucēji 
iekļuva Jersikā ar viltu, sūtot pa priekšu 
kādu sagūstītu letgali) uzbrukums Jersi
ku satr ieca, un tā va irs īsti neatž i lba . 

L I E T U V A 

Latviešu valstis 13. gs. sākumā. 

Jersika, pirmā lielā pilsēta pie Daugavas, 
bija Rīgas konkurente, kas atņēma dalu 
pelņas, un tai bija jāpazūd. Vācieši pilsē
tu izlaupīja, aizveda līdzi lopus, baznīcu 
zvanus , sudrabu, purpucu. svētb i ldes , 
rotaslietas, naudu. 

Visvaldis paguva izbēgt un Daugavas 
otrā pusē. vē rodams pi lsētas degšanu, 
izsaucās: "Ai Jersika, mīlā pilsēta..." 

Brīvā Jersika nu kļuva par lēni. kuru 
V i s v a l d i s saņēma no b ī s k a p a A l b e r t a 
rokām — mantojuma kārtā jau sev piede
rošo Jersiku, tēvu tēvu zemi. Bet bīskaps 
sacīja: "Ja gribi tu rpmāk izvair ī t ies no 
savienības ar pagāniem, tā kā tu nepos
tītu ar viņiem mūsu baznīcu... j a tu gribi 
nodot savu valsti Sv. Marijai par dāvanu, 
lai no mūsu rokas to par jaunu saņemtu, 
tikai tad atdosim tev karalieni ar visiem 
g ū s t e k ņ i e m un v i e n m ē r s n i e g s i m t e v 
uzticamu palīdzību." 

T ā t a d — tā 13. g s . l e g ā l ā s f o r m a s 
valdnieki zaudēja savu suvereni tāt i un 
kjuva par vācu vasaļiem. 

Tā kā d ā v i n ā j u m a a k t ā n e k a s nav 
teikts par noteikumiem, kas spieda karali 
uz šo so l i ( v a r b ū t k a r a l i e n e s s a g ū s 
tīšana?), tad bez Indriķa chronikas mēs 
nekad nezinātu, kāda politiska traģēdija 
s l ē p ā s a i z š ī j u r i d i s k i - n e v a i n o j a m ā 
d a r ī j u m a , ko v i d u s l a i k o s s a u c a p a r 
ob lāc i ju . Tā š inī g a d ī j u m ā no t ika Sv. 
Pētera laukumā 1209. g. pēc 4. oktobra, 
a r ī pašām sv in ībām d a u d z u l iec in ieku 
klātbūtnē, starp kuriem bija katedrāles 
domkung i . vairāki Vāci jas grāfi, - zoben
brāli un Rīgas amatnieki. Sekoja parastā 
ceremonija: apdāvinātais (bīskaps) atdeva 
atpakaļ dāvinātājam (Visvaldim) dāvināto 
zemi kā lēni. 

Visvaldis saņēma atpakaļ trīs novadus, 
bet pazaudēja Autiņi un Cesvaini. Abas 
šīs valstiņas jeb pavalstis j au ap 1208. g. 
pārgāja no pare i z t i c ības kato ļu t ic ībā. 
Tātad Jersika nu bija dalīta divās daļās: 
b ī s k a p a m p i e d e r o š ā k a - t o l u d a l a un 
V i s v a l ž a p a r e i z t i c ī g o d a l a . Z i n o t , ka 

^Autiņa a t r o d a s p i e 
Priekuļiem. Cēsu tuvu
mā, v a r a m kons ta t ē t , 
ka J e r s i kas kara l i s tes 
robežas z i emeļos snie
dzās līdz Gaujas vidus
d a ļ a i , b e t z i e m e ļ a u s 
t r u m o s p i e C e s v a i n e s 
saskārās ar Tālavu. 

P a r t r ī s V i s v a l d i m 
a ts tā tām va ls ts d a l ā m 
nav ziņu. Tas darīts ar 
n o l ū k u , j o b ī s k a p a 
mērķ is bi ja neat la idīg i 
d r u p i n ā t kā ra j ā l ē n i . 
s ū t o t t u r p s a v u s 
m i s i o n ā r u s . L ī d z k o 
k ā d s n o v a d s b i j a 

U G A U N I J A 

R S I K A S 
P I L S 

P O L O C K A 0 

D A U G A VAV. 

m a i n ī j i s t i c ī b u , v i ņ a p i l s k u n g s , p ē c 
Au t ī nas Va r ido ta parauga , varē ja lūgt 
Rīgas bīskapu "at-brivot viņu no Jersikas 
jūga. t i . no pie-nākuma dot kunga tiesu 
Visvaldim. Bīskaps, lai to pasteidzinātu, 
s a m a z i n ā j a n o d e v a s v i s i e m j a u n i e m 
novadiem, kas pieņēma katoļu ticību. Tā 
b ī s k a p s A l b e r t s p i e l āgo ja d z ī v ē d i vus 
v idus la iku pol i t iskos uzskatus : "Skaldi 
un valdi" un "Kā ticība, tā valdība." 

Otrā Jersikas dalīšanā 1211. g. Figurē 
apgabal i starp Gauju uri Aivieksti , latī
niski še i t l ietots j a u n s termins novada 
apzīmēšanai: LETTIA (Latvija). 

Lozējot b īskapam krita Aut īne. Alene 
(Launkalne? ) , Asote (pie Krustpi ls ) . Be-
bern ine (? ) . Orden im krita Certene (pie 
Smiltenes). Cesvaine. Negeste (Viēsiena?). 
Mārciena. 

Ar to kalo l izētās Jers ikas karaļvalsts 
da ļas inkorporāc i ja bi ja nobeigta . V is
valdis vairs varēja brīvi rīkoties tikai tanīs 
novados, kas atradās starp Daugavu un 
Aiviekstes kreiso krastu, tagadējā Latga
le), varbūt vēl Ludza. Dignāja. Šīs dalīša
nas z iņas ļauj m u m s izve idot Jers ikas 
valsts karti. 

V isva ld is vēl 1209. g. sāka at jaunot 
J e r s i k a s p i l i un i e v a d ī j a d r a u d z ī g a s 
sarunas ar Polockas karali. 1212. g. sa
vukārt saucot apspriedē arī bīskapu, lai 
norunātu drošu ceļu tirgotājiem pa Dau
gavu un, mieru atjaunojuši, varētu labāk 
pretoties leišiem. 

P o l o c k a s ka ra l i s gan g la imo ja , gan 
d r a u d ē j a b ī s k a p a m A l b e r t a m , t o m ē r 
bīskaps bija sarunās veiklāks un paturēja 
sev br īvas rokas visā Livonijā. Visvaldim 
tas nepatika. 1213. g.. cik noprotams, tā 
sievastēvs Daugerute devās čalā uz Nov-
gorodu. kur slēdza līgumu, kas bīskapam 
nepatika. Atceļā Daugeruti sagūstīja zo
benbrā l i un to . važās iekal tu, ieslēdza 
C ē s u p i l ī . k u r t a s it kā b e i d z i s dz ī v i 
pašnāvībā. 
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Visvaldi iejauca šajā lietā, apvainoja 

nodev ībā un a ic ināja uz R ī g u a t ta i s 
noties mantāgā (vasaļu tiesā). Visvaldis' 
tam nepaklausī ja. Tad bīskaps Alberts 
1214. g.. bez kara pieteikuma, iebruka 

'Jersikas pilī. atkal ar viltu iekļūstot iekš
pus vaļņiem, ieņēma pili. nodedzināja to. 
slepkavoja un laupīja. 

V isva ld is tomēr nekrita vācu rokās. 
Laikam briesmas zinādams, tas jau slē
pās un 10 gadus par viņu nav nekādu zU < 
ņu. Domā, ka, neredzēdams izeju, V is 
valdis būs meklējis kādu izlīdzinājumu 
ar ordeni. To var secināt no 1224. g. zi
nām, kurās stāsta, ka Visvaldis šai gadā 
lūdzis bīskapu izlēņot bruņiniekam Kon
rādam pusi no Jersikas pils, līdz ar pie
der īgajām zemēm. B īskaps ar ī apst ip
rināja Konrāda un karaļa mantošanas 
līgumu, pēc kura lēņa otro pusi mantos 
tas, kam būs vīriešu kārtas pēcnācēji 
Jāpieņem, ka bruņinieks Konrāds ir bijis 
Visvalža znots. 

1225. g. Visvaldis, pēc kādām ziņām, 
it kā tomēr vēl meklē taisnību pie pāves 
ta legāta Modenas Viluma, bet bez panā
kumiem. 

1230. g. bīskaps Nikolajs pat vēl pie 
spieda Visvaldi atdot katoļu baznīcai kā 
du salu un ezeru starp Līksnes un Rie 
sas upēm. Līdz ar to tiesību izplatīt "latī
ņu mācību" ari savā pareizticīgo zemē. 

1239. g. Visvaldis vairs nav dzīvajos, 
un nav arī va i rs J e r s i k a s pi ls. S enās 
karaļvalsts liktenis noslēdzies ar karaļa 
nāvi. 

Un tomēr, bija tikai laika jautājums, 
kad Māras valsts kļuva par kādas trešās 
va ls ts provinci , j o Māras valstij t rūka 
viselementārākās lietas — tautas. Māras 
valsts varēja zelt tikai kā lībiešu un lat 
viešu valsts un. j a ienācēji būtu izkusuši 
šo tautu masā. tad Baltijā varēja izaugt 
spēcīgas valstis. Kolonistiem, turpretim 
t ā d a s va l s t i s n ekad nav i zdev i e s no 
dibināt. 

Visvalža mantinieki, cik spriežams, ari 
būs izvēlējušies trimdas ceļu, j o Vīganta 
ordeņa chronika (1388. g.) piemin "Vis 
valža" pili, Vilijas krastos, augšpus Kau 
ņai. Uz "Lietuvu emigrēja arī kādi 40 biju 
šie Jersikas karalistes kungi no Aivieks 
tes apvidus. 

Tā ar "brīvprājtīgu dāvinājumu" sākās 
un ar emigrāciju beidzās Jersikas karaļ
valsts. 

Balodis . F.. Jers ika un tai 1939. g. 
izdarītie izrakumi. 

Indriķa chronika. 
Latvju enciklopēdija. 
Straubergs. J., Rīgas vēsture. 
Š t u r m s . E.. D i e L a g e von G e r c i k e 

(1947). 

Švābe. A.. Straumes un avoti. III. 

AR\-EDS B1ELA 

NO VISURIENES PAR VISU 
—Kaunas Medicīnas akadēmijas kopmītni Nr. 5 ir ar mieru 
apsargāt policists. Viņa vienīgā prasība — lai viņam dzīvoša
nai tiktu ierādīta istabiņa. Dekāns, aprunājies ar kopmītnes 
komendantu un studentiem, principā ir ar mieru, j o tādā 
veidā tiks atrisināti ari daudzi juridiskas dabas jautājumi. 
—Kaunas Medic īnas akadēmi jas rektorātā tika apspriests 
smēķēšanas kontroles un samazināšanas programmas pro
jekts . Akadēmijas senāts, balstot ies uz Pasaules veselības 
organizācijas Eiropas reģionālās komitejas 1987. gada rezo
lūciju (EUR/RC 373 R9), piedāvā smēķēšanu akadēmijā un 
akadēmijas telpās pasludināt par netolerantu. 
—Kaunas tehnoloģi jas universitātē vienas fakul tā tes foajē 
atradās sludinājums, kurā studenti (puiši) tika aicināti darbā 
par lejamā alus pārdevējiem. 
—Sauļu pedagoģiskā institūta kopmītnēs nav atjauts lietot 
elektriskos sildītājus. ' 

SKAITĻI ŠO TO PASAKA 
—Pēc šī gada ziņām. Vijņas universitātē dienas nodaļā mācās 
7573 studenti (no tiem 4318 sievietes). 
—P i rma jā kursā šogad iestā jās 1179 s tudent i . No 7573 
studentiem 6382 saņem stipendijas. 
—5540 studentu saņem stipendijas, kuras ir mazākas par 
iztikas minimumu. Tikai 827 studentiem izmaksātā stipen
dija ir 1,5 reizes lielāka par iztikas minimumu. 

No citām augstskolām Vijņas universitāte ir uzņēmusi vecā
kajos kursos 181 studentu. No universitātes "atvadījās* 663 
studenti , 339 nesekmības dēj. 67 studenti atstāti atkārtot 
mācību kursu. 
—Viļņas universitātē studē 6665 lietuviešu, 458 krievu. 249 
polu, 40 ukraiņu, 66 baltkrievu un 46 ebreju tautības stu
denti. 

Vijņas universitātē ir 1119 pasniedzēji (pamatsastāvs). No 
viņiem 129 ir profesori, 133 — zinātņu doktori. 649 — zināt
ņu kandidāt i , 458 docent i . 15 pasniedzē j i i e raduš ies no 
ārzemēm. 
— K o p m ī t n ē s (VU) dz ī vo 3535 s tudent i . Vē l 3840 d i enas 
nodaļas studentiem kopmītnes ir vajadzīgas. 

Informācija no VU mācību daļas. 

STUDENTU KONFERENCE 
EINDHOVENE — 1993. GADA MARTA 
Viļņas universitātes studentu pārstāvniecība saņēmusi ziņu 
par Holandes kolēģu organizējamo studentu konferenci "Tau
t iskums un vienotība nīkstošās Eiropas robežās". Tā notiks 
1993. gada martā Eindhovenē. 400 studentu no visām Eiro
pas valstīm nedēlu pavadīs kopā. lai dalītos savās idejās un 
domās par vienotās Eiropas nākotni, tās kultūras, ekonomi
kas un vides aizsardzības problēmām. Liela uzmanība tiks 
veltīta Austrumeiropas valstu integrācijai Eiro-pas kopienā. 
Nedēļas laikā būs lekcijas, forumi, tiks rādītas filmas, rīkotas 
e k s k u r s i j a s pa H o l a n d i un uz A m s t e r d a m u . T i k s ar i 
organizēti nakts koncerti — dejas, kā ari sporta pasākumi. 

KA TUR NOKĻŪT? 
Visiem Viļņas universitātes studentiem ir vienādas iespējas 
k ļū t par pre tendent i em uz šo konferenci . Vajag a izp i ld ī t 
pieteikumus un rakstiski, angļu valodā, izteikt savus motīvus 
(What is Y o u r mot i va t i on for app l y ing t a th is European 
W e e k ? ) 7 — 1 2 t e i k u m o s l i d z š ī g a d a 1. d e c e m b r i m . 
I e s n i e g u m u f o r m a un s ī k ā k a i n f o r m ā c i j a ir V i j ņ a s 
universitātes studentu pārstāvniecībā. Tel. 617920. 614414 
(Vilnā). 
V i ļņas universitātes Studentu pārstāvniecība. Sabiedr isko 
sakaru grupa. ("Universitas Vilnensis") 

No lietuviešu valodas tulkojis RIHARDS PUVČS 
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LIDZ SIM SLĒPTIE UN 
(Fragments no Dr. INGŪNAS ĒBELES referāta, kas 

S t a r p t a u t i s k ā s a l i a n s e s " S a v e t h e 
Chi ldren" Zviedri jas organizāci ja m u m s 
i e d e v a j a u n o A N O ( A p v i e n o t o N ā c i j u 
Organizāci ja) bē rnu Uesību konvenci ju, 
i e s a k o t panāk t , la i to rea l i zē La tv i j as 
parlaments. 

Bērnu Uesību kanvencijā īpašu mūsu 
u z m a n ī b u i z r a i s ī j a d i v i t ā s p a m a t 
postulāti. 

Pirmais, katram bēnam ir tiesības pie
dz imt vese lam un izaugt par veselu, fi
ziski un garīgi attīstītu , sociāli nodroši
nātu, izglītotu demokrāt iskas sabier ibas 
locekli. Un otrs, dalībvalstī , kura ir pa

rakstījusi A N O bērnu tiesību konvenciju, 
nedrīkst tikt p ieņemts neviens l ēmums, 
kurš tiešā ya i neUešā ve idā ierobežotu 
bērnu tiesības. 

Tad nu paraudz īs imies , kā s tāvokl is 
Latvijā atbilst konvencijā teiktajam. 

Sāksim no sākuma. Katram bērnam ir 
t i e s ī b a s p i e d z i m t v e s e l a m — L a t v i j ā 
bē rn i em š ā d u t ies ību nav, j o no v i ena 
tūkstoša Latv i jas s i ev iešu septiņi s imt i 
sieviešu ir hroniski s l imas. Katrs otra is 
b ē r n s n ā k p a s a u l ē a r n o v i r z ē m n o 
n o r m a s , j o v a i r u m a m ir h r o n i s k s 
skābekļa bads j au mātes miesās, tāpēc 
pāri par 30 procent i em sko las v e c u m a 
bē rnu nespē j normā l i apgūt s tandar ta 
k u r s u s a v u b o j ā t o s m a d z e ņ u d ē ļ . 
Nākamā māte tiek sakrop ļo ta , j o l ie lās 
nodarbināt ības , smago darba apstākļu, 
pastāv īgo sadz ī ves "stresu, s l ikto dz īves 
apstākļu (25% cilvēku Latvijā dzīvo uz vai 
zem nabadzības sliekšņa) un zemās algas 
izraisīto ietekmi uz augļa organismu vēl 

p o t e n c ē s a i n d ē t ā v i d e , un t e n u 
j ā p i e z ī m ē , ka l i e l ākā d a l a d a t u , kas 
a t t i e c a s u z še i t p ā r r u n ā t o , l ī d z p a t 
pēdē jam la ikam Uka g labāta s lepenībā 
ministrijās, resoros, ūdens epidēmiskās 
k o n t r o l e s s t a c i j ā s . D a t u s s ū t ī j a u z 
Maskavu, lai tur tie ari paliktu nezināmos 
plauktos un nezināmām vajadzībām. 

Latvijas organizācija "Glābiet bērnus" 
k o p š 1990. gada va sa ras , pēc sav i em 
pirmajiem sol iem presē un TV, saņēma 
un sakopoja lielu informāci ju par s i e m 
slēptaj iem, noklusēta j iem fakt iem, kas 
a t r adās i ep r i ekšē jās La tv i j as va ld ības 
r ī c ībā , v a l d ī b a s , ku ra k o m u n i s t i s k ā s 
p a r t i j a s v a d ī b ā n e d a r ī j a n e k o , la i 
brīdinātu un pasargātu savu tautu un tās 
genofondu no bojāejas, b e t tieši otrādi, 
a p z i n ā t i f a l s i f i c ē j a d a t u s , r e g u l ā r i 
informējot iedzīvotājus par to . ka Latvijā 
v i ss ir kār t ībā . Tā tad p i edz imt Latvi jā 
vesels bērns praktiski gandrīz nevar, j o 
j au viņa māte ir slima vai mazasinīga, vai 
p ā r p ū l ē j u s i e s , v a i n e p a ē d u s i , va i 
saindēta. Ar i izaugt vese lam bē rnam ir 
m i l z ī g a p r o b l ē m a , j o v i d e , k u r ā 
jaundzimušais nonāk ir sliktā stāvoklī. 

Rīgā vien, pēc oficiāliem datiem, kuri, 
j ā d o m ā , i r s t i p r i s a m a z i n ā t i , a p 50 
tūkstošiem ģimeņu dzīvo L s. saindētajās 
zonās , z onās ap ob jek t i em, kur dz īvo t 
a iz l iegts, j o toks isku produktu l īmenis 
ga i sā , kā a r i c i ta t ipa k a i t ī g i f ak to r i 
pārsniedz dzīvei p ie ļaujamo l īmeni. Bet 
c i k c i l v ē k u v i s ā L a t v i j ā d z ī v o š ā d ā s 
z onās? Rīgā fenola, slāpekļa d ioks īda, 
formaldehīda. benzapirēna koncentrācija 
gaisā vairākas reizes pārsniedz maksimāli 
p i e ļ a u j a m o l i m e n i . N o z i e d z ī g ā 
saimniekošana šai totalitārajā valsU nav 
n o d r o š i n ā j u s i L a t v i j u a r n o r m ā l ā m 
a tk r i tumu i z gā z tuvēm, a t t ī r ī š anas un 
p ā r s t r ā d ā š a n a s i e k ā r t ā m , t ā d ē ļ ir 
p i e s ā r ņ o t i ū d e n s b a s e i n i , g r u n t s u n 
artēziskie ūdeņi. 

1988. g. vien 257 miljoni kubikmetru 
notekūdeņu ar 8,3 milj. tonnām kaitīgu 
vielu un 900 tonnām smago metālu sālu, 

-par k u r i e m ir z i n ā m s , ka t i e i z r a i s a 
a u d z ē j u s , s l i m ī b a s , a u g ļ a , g ē n u un 
h r o m o s o m u p a t o l o ģ i j u , i e p l u d i n ā j a 
Latvijas ūdens tilpnēs. Pat pēc oficiāliem 
d a t i e m , k u r i g an n e t i k a i z p a u s t i 
i e d z ī v o t ā j i e m , i r z i n ā m s , k a L a t v i j ā 
g a n d r ī z p u s e d z e r a m ā ū d e n s p ē c 
ķ īmiskaj iem rādītāj iem j a u 1989. gadā 
bija ārpus dzeramā ūdens standart iem. 
Nerunāsim par to. ka Latvijā bērni nevar 
peldēties. No tā nemirst, bet tas. ka nav 
garantiju saņemt tīru dzeramo ūdeni, vai 
tas nav noziegums? Ierindas darbinieki, 
kur i g r i e zuš ies p ie m u m s organ izāc i jā 
"G lāb ie t b ē r n u s " , ap l i e c ina , ka ū d e n s 
kontrole tiek veikta nepilnvērtīgi, un šeit 

ir, no vienas puses, tehniskas problēmas, 
. j o t r ū k s t o t a p a r a t ū r a s , un n o o t r a s 
puses, psiholoģisks pamats — gadiem ilgi 
š i em c i lvēkiem bij is j āk lusē par saviem 
a t radumiem, iedzīvotāj i tos pat neuzz i 
nāja. 

Te nav vainojami paši cilvēki, bet gan 
valsts iekārta, kas liek dzīvot i luzoriskā 
me lu pasau lē un krāpj savu tautu, un 
šodien tas turpinās. 

Starp ķimikāl i jām, kas piesārņo dze
ramo ūdeni un produktus, sevišķi bīsta
m a s att iecībā uz i edz imtām kropl ībām, 
augļa un bērna veselību ir smagie metāli 
un pesUc īd i . Š ī s v ie las Latvi jā nosaka 
tikai daļēji. Importētā, privātā un koope
rat īvā pārt ikas produkcijā, pēc "Glābiet 
bērnus" ziņām, nenosaka vispār. Tajā pat 
la ikā ir z i nāms , ka no Padomju Sav ie 
n ī b a s d i e n v i d i e m i e v e s t o s a u g ļ o s u n 
c i t r u s o s a t r o d a m i ā r k ā r t ī g i t o k s i s k i 
pesUcīdi, kurus vispār lietot noliegts. Ari 
v īnogas tur apstrādājot ar 67 pest ic īdu 
ve id i em, kuru no t e ikšana i Latv i jā nav 
piemērotas metodes . Ir satriecošas ziņas 
p a r p e s t i c ī d i e m s p e c i ā l o s a u g ļ u kon
s e r v o s b ē r n i e m > L a t v i j ā nav p rak t i sk i 
ķīmiski nepiesārņotu produktu, un tādēj 
8 5 % bērn iem ir izmaiņas kuņģa—zarnu 
t r a k t ā . P e s t i c ī d i i z r a i s a n i e ru n e p i e -
tiekamību maziem bērniem, taču centrālā 
bērnu klīnikā pat nav māksl īgās nieres, 
kas nepieciešamas šādam slimniekam. 

I e d z i m t u k r o p l ī b u i z c e l s m ē l i e l a 
noz īme ir ari radioaktīvajam piesārņoju
mam. "Glābiet bērnus" šovasar vairākkārt 
apsekoja centrālo tirgu. Izrādās, ka mūsu 
v a l s t ī l i e t o t i e k o n t r o l e s a p a r ā t i nav 
p i e m ē r o t i r a d i o a k t ī v ā p i e s ā r ņ o j u m a 
no te ikšana i produktos , be t Alfa da ļ iņu 
noteikšanai produktos Latvijā vispār nav 
apara tūras , tajā pa t laikā radioakt īvais 
plutonijs, kas dod Alfa daļiņas, atrodams 
P a d o m j u a r m i j a s r a ķ e š u b ā z ē s u. c. 
o b j e k t o s . T ā t a d p a s t ā v o š ā s k o n t r o l e s 
instances spēlē apzinātu farsu, j o cilvēki 
tur palikuši Ue paši arī pēc neatkarības 
p a s l u d i n ā š a n a s . I z r ā d ā s , ka L a t v i j ā 
š o v a s a r i e ves t i r ad i oak t ī v i p i e sā rņo t i 
p iena produkti , tēja, gaļa. Šovasar . Bet 
pēc Černobiļas? Pēc Černobiļas esot bijis 
M a s k a v a s r ī k o j u m s i e p i r k t n o 
Baltkrievijas desmit iem tūkstošus tonnu 
rad ioakt ī vas ga ļ a s un. sajaucot a r tīru 
ga lu . izl ietot Latv i jas iedzīvotāj iem. Bet 
mūsu vietējos produktus tolaik izveda uz 
" c i e t u š a j i e m " r a j on i em . Latv i jā b ē r n u 
uz tu rā net iek i e vē ro tas s ta rp taut i skās 
radioaktīvā piesārņojuma pie ļaujamības 
n o r m a s , 3 7 0 b e k e r e l i uz v i e n u kg 
produktu. Ar kādām tiesībām: Latvijā nav 
avāri jas zona. kurā būtu jāl ieto avārijas 
laika normas! 

Č e r n o b i ļ a s k o m i t e j a s l o c e k ļ i R ī gā 
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apliecina, ka produkti no Baltkrievijas 
pilnā sparā pēc avārijas nākuši uz Lat
viju, un ciniski teikts — neuztraucieties, 
tie jums nebūs jāēd. sadalīsim visai Bal
tijai. Tolaik veselības aizsardzības mi
nistrijas funkcionāriem bija jāiestājas par 
tautas veselību. Taču. pēc fiziķu teiktā, 
jebkuri uzmērījumi 1986. g. vasarā bijuši 
aizliegti, lai neceltu paniku. Kas to lai 
zina. cik iedzimtu kroplību nav radies un 
nerodas minēto faktoru ietekmē. Traģis
kākais ir tas. ka ari šodien attiecīgi resori 
un ministrijas nenodrošina vides pētī
jumus saistībā ar cilvēka veselību. Šodien 

• ir visas iespējas dibināt vienotu koor
dinētu sistēmu, kas nodarbotos ar piln
vērtīgu produktu, ūdens un vides eks
pertīzi, meklējot korelācijas ar iedzimtu 
patoloģiju un bērnu slimībām, taču jo
projām šie pētījumi vai nu nenotiek vis
pār, vai ari dati tiek noklusēti. Cik cil
vēku zina. ka Olainē ir tikai 8.6% un 
Ventspilī 14% veselu bērnu? Armijas 
lokatoru izraisītais starojums iedarbojas 
uz organisma aizsargspējām pret slimī
bām, izraisa neatgriezeniskas izmainās 
smadzenēs un asinsrites sistēmā, izraisa 
iedzimtas kroplības. Tā, piemēram. Gul
benē lokatoru tuvumā iedzimtas sirds
kaites sastopamas piecas reizes biežāk 
nekā vidēji Latvijā. Gulbenes lokatori ir 
aizvākti. 

Visiem ir zināms, ka Baltijā cilvēkiem 
vēsturiski pamatēdiens ir bijis piena pro
dukti. Kā Latvijā garšo un smird piens, ja 
tas vispār ir veikalā, to zina visi. Taču 
tikai nesen mēs no Valsts standartu ko
misijas godīga, ilggadēja līdzstrādnieka, 
kuram ir kauns par visu mūsu sistēmu 

' un to. ka tā turpinās uz papīra dekla
rētajā Latvijas Republikā, uzzinājām ob
jektīvo liecību piena lietā. Izrādās, ka 
94% no ši pretīgā piena pēc LR stan
dartiem atbilst pirmajai šķirai. Bet šajā 
pienā in 44% antibiotiku. 20% mazgā
jamās sodas: 70% leikožu govju piena, 
veļas pulvera klātbūtni nevar noteikt, jo 
nav aparatūras. Pesticīdu neesot. Bet! 
Ievēro labi! Latvijā pēc Valsts standarta 
pienā nosaka sešus pesticīdus, tos. kurus 
Latvijā jau 20 gadus nelieto. Skaidrs, ka 
tos neatrod. Bet tos vairākus desmitus 
lietojamo nenosaka, jo neesot metodikas 
un aparatūras. 

Acīmredzot, pastāv vesela piena "mafi
ja", par ko mums ari ir ieraksts no. kādas 
Latvijas pilsētas Drošības komitejas va
dītāja teiktā. Viņš gan esot lūdzis neno
saukt viņa vārdu, bet ieraksts mums ir. 
Izrādās, viņš neko nevar savam piena 
kombinātam padarīt, jo runa ir par lielu 
naudu. Tas sasaucas ar citiem. Piens nāk 
no govīm ar strutainiem tesmeņa un 
dzemdes iekaisumiem. Tad tam pielej 

netīru ūdeni, lai būtu "lielāks izslau
kums, pieber sodu un vejas pulveri, lai 
apturētu pūšanu, tad ielej netīrās, ne
mazgātās autocisternās, kurās līdz ar to 
rodas amonjaks, un nogādā uz veikalu. 
Tajā pat laikā — mūsu alternatīva — 
apgādāt bērnus ar svaigu, labu pienu no 
periodiski pārbaudītām, zināmām 
zemnieku saimniecībām, funkcionāriem 
nav pieņemama. Tie Izdomā nez kādus 
noteikumus, neiespējamus un, galvenais, 
pašā valsts tirdzniecībā neievērotus, 
traucējot Latvijas bērniem saņemt labu, 
treknu pienu turpat savā rajonā no zem
nieka vai labas fermas. Kās traucē valdī
bai nodrošināt apvērsumu piensaimnie
cībā un tiesāt tās "mafiju"? Tas, ka tie 
daži tautfrontieši, kas ir valdībā, bez visas 
tautas un pašvaldību līdzdalības nespēj 
salauzt veco. nelietīgo varas un īpašuma 
sadales aparātu. 

Runājot par statistiku, ko agrāk sa
biedrībai slēpa, var minēt vairākus datus. 
Latvijā ir rajoni (Daugavpils), kur normāli 
ir tikai 23% dzemdību. Ari abortu skaits 
Latvijā ir visaugstākais — 55 tūkstoši 
gadā. Latvijā ir 3000 bāreņu ar dzīviem 
vecākiem, desmitiem tūkstošu vientuļo 
māšu. Ir astoņi tūkstoši invalidu, kuri 
praktiski ir izslēgti no sabiedrības. 
Latvijas pamesto bērnu iestādes praktiski 
visas pārdēvētas par iestādēm garīgi 
atpalikušiem bērniem. Vairāki tūkstoši 
bērnu slimo ar tuberkulozi, bet inficēti ar 
tbc ir 17% bērnu, t. i.. 20 reizes vairāk 
nekā attīstītās Eiropas valstīs. Pagāju
šogad divi bērni nomira no tbc meningīta, 
kurš nebija diagnozēts. Tajā pat laikā 
Latvijā no (bij. — Red.) PSŖS vairs nenāk 
prettuberkulozes vakcīna un diagnozes 
noteikšanas preparāti, jo sliktās kvalitā
tes dēl esot slēgta rūpnīca, kas tos ražo. 

Latvijā šodien dzemdības notiek bez 
atsāpināšanas. jo nav ne medikamentu, 
ne ari metodikas. Ši iemesla dēl dzem
dību traumu rezultātā rodas invalidi. 
Jāpiezīmē, ka bērnu protezēšana Latvijā 
ir arhaiska, grūti ir vājdzirdīgiem bēr
niem. Jo nav bērnu dzirdes aparātu. 

Ap 2% jaundzimušiem ir dažādas 
produktu nepaneslbas. tādas kā mātes 
piena cukura vai govs piena olbaltumu 
nepanesiba. Šiem bērniem būtu Jāceļ 
uzņēmums, kas ražotu speciālus maisī
jumus. Labu piena maisījumu trūkst ari 
pārējiem zīdainīšiem. kuri nesaņem 
mātes pienu, jo pastāvīgā sociālā stresa 
rezultātā tām ir piena trūkums. 

Traģiska ir situācija ar neiznēsātiem 
mazuļiem. Mums nav inkubatoru loti 
mazu zīdainīšu izdzīvināšanai. tādēļ tādi. 
kas ārzemēs izdzīvo, šeit lemti bojāejai. 
Protams, trūkst medikamentu, diagnos
tikas un ārstniecības aparatūras. 

Ja runā par kādu palīdzības organi
zēšanu Latvijas bērniem, tad jāteic, ka šī 
palīdzība rūpīgi pārdomājama un saska
ņojama ar situācijas zinātājiem, konkrē
tiem cilvēkiem, kas nestu atbildību. 

Latvijā radusies reālā situācija liek 

padomāt, vai būs vajadzīga neatkarīga 
Latvija slimām un deģenerētām nāka
majām paaudzēm. Šodien Latvijā tieši 
tādēļ Tautas frontes paspārnē strādā 
"Glābiet bērnus", kas, balstoties uz ANO 
Jauno bērnu tiesību konvenciju, var 
panākt lūzumu vecajā sistēmā un kopīgi 
ar parlamentu un Latvijas valdības 
radošo dalu sākt atdot Latvijas bērnam 
nolaupītās tiesības uz veselību, izglītību, 
normālu cilvēka cienīgu dzīvi. Latvijas 
Tautas frontes demogrāfijas un bērnu 
tiesību komiteja un Latvijas "Glābiet 
bērnus" jau ilgstoši strādā pie ši jau
tājuma. Esam snieguši regulāru infor
māciju presē, radio un televīzijā par no
klusētiem bērnu tiesību jautājumiem, par 
reālo bēmu stāvokli, brīdinot iedzīvotājus 
par līdz šim noklusēto: esam ielikuši 
pamatus neatkarīgai dzeramā ūdens un 
produktu analīzei, kamēr to nespēj no
drošināt Latvijas valdība: esam uzņēmuši 
dokumentālu filmu, kas paredzēta morā

la, finansiāla un politiska atbalsta gūša
nai pasaulē un informācijas sniegšanai 
tepat Baltijā un citur. 
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Projekts (Pōrstradōrs variants) 

LATVIJAS UNIVERSITĀTES 
STUDENTU PADOMES SATVERSME 

LU Studentu Padomes atjaunošanas iniciativas grupa (SPAIG) nodod šo 
projektu apspriešanai visiem LU studentiem. Lidz 1992. gada 
22.decembrim var iesniegt priekšlikumus un protestus: 1) LU Studentu 
arodbiedrības komitejā, Raiņa b. 19-11. 2) LU Senāta studentu lietu 
komisijā, Raiņa b. 19, Fizikas un matemātikas fakultāte, doc. A. 
Andžāns. Ja pret šo projektu netiks iesniegti 1000 studentu protesti 
(15% no kopējā studentu skaita), tad SPAIG apkopos iesniegtos 
priekšlikumus un iesniegs projektu apstiprināšanai LU Senātā. 

SPAIG uzskata, ka no SP atjaunošanas atkarīgi daudzi studentu dzīvei 
nepieciešami jautājumi, kas skar gan kopmītnes, gan kreditēšanu utt. 

Nākošā tikšanās, lai apspriestos notiks janvāra sākumā. Sekojiet 
informācijai. > 

1. S t u d e n t u P a d o m e i r L a t v i j a s 
U n i v e r s i t ā t e s s t u d e n t u p a š p ā r v a l d e s 
institūcija, tai ir l ikumdošanas iniciatīvas 
tiesības Latvijas Universitātē. Tā darbojas 
saskaņā ar Latvijas Republikas l ikumiem. 
Latvijas Universitātes Satversmi (otro) un 

• šo Studentu Padomes Satversmi. 
2. S t u d e n t u P a d o m e : a) r ep r e z en t ē 

Universitātes studentus iekšējā un starp
tautiskā dzīvē, b) apspriež un izšķir jau
tājumus, kas at t iecas uz studentu aka-
dēmiskb. materiālo un kultūras dzīvi, c) 
griežas pie dažādām valdības un pašval-

-• d ī b a s i e s t ā d ē m a r p r i e k š l i k u m i e m un 
lūgumiem universitātes studentu vārdā, 
d) deleģē desmit pārstāvjus Universitātes 
Senātā. 

3 . A t s e v i š ķ o s s v a r ī g o s g a d ī j u m o s 
Studentu Padome uz 2/3 savu locekļu -
Latvijas pilsoņu - rakstisku pieprasījumu 
sarīko studentu starpā vispārēju nobalso
š a n u v i e n a m ē n e š a laikā^ l'. p i e z ī m e : 

. v i spārē jās noba l sošanas i z vešana i ' s tu 
dentu padome izvēl sevišķu komisiju. 2. 
piezīme: vispārējā nobalsošanā pieņemtos 
l ēmumus īsteno Studentu Padome. 

4. Studentu Padomes lēmumi ir obli

gā t i v i s i e m L a t v i j a s U n i v e r s i t ā t e s 
s tudent iem pēc šo l ē m u m u apst ipr inā
šanas Universitātes Senātā. 

5. Latvijas Universitātes (turpmāk LU) 
S t u d e n t u P a d o m i ( t u r p m ā k S P ) v ē l ē 
vispārīgās, vienlīdzīgās, tiešās, aizklātās, 
proporcionālās vē lēšanās ar grozāmiem 
kandidātu sarakstiem. 

6. V ē l ē š a n u t i e s ī b a s ir v i s i e m L U 
studentiem un maģistrant iem - Latvijas 
pilsoņiem, kas tādi ir vēlēšanu dienā. 

7. Vēlēšanu organizēšana un vēlēšanu 
iznākuma aprēķināšana izdarāma saska
ņā ar no l ikumu par vē l ēšanām (1 . pie
likums). 

8. J a u n i z v ē l ē t ā S t u d e n t u P a d o m e 
sanāk uz pirmo sēdi pavasara semestra 
p i rma jā nedē ja . L īdz a r p i r m ā s s ēdes 
s ā k u m u be i d zas l ī d zš inē jās S tuden tu 
Padomes pilnvaras. Piezīme: pārvēlēšanas 
gadījumā jaunā Padome sanāk uz pirmo 
sēdi divu nedēlu laikā pēc vēlēšanām. 

9. Jaunizvē lētās Padomes p i rmo sēdi 
a tk lā j iepriekšējās Padomes priekšsēdis 
vai viņa pilnvarots Padomes loceklis. 

10. P i rmajā j a u n i z v ē l ē t ā s S tuden tu 
P a d o m e s s ē d ē t i ek i e v ē l ē t s ( a i z k l ā t i 

12 
balsojot a r v ienkāršo balsu vairākumu) 
S t u d e n t u P a d o m e s p r i e k š s ē d i s . P ē c 
priekšsēža pr iekšl ikuma apstiprina viņa 
vietnieku. 

11. Tekošo darbu veikšanai, sēžu sa
saukšanai, izziņošanai un vadīšanai Stu-

-dentu P a d o m e ievēl Studentu Padomes 
Kabinetu. Kabinets sastāv no: SP Priekš
sēža, viņa vietnieka un vēl ne vairāk kā 5 
studentiem - Padomes locekļiem. 

12 S t u d e n t u P a d o m e pēc nep i e c i e 
šamības ievēl sevišķas darba komisijas, 
kā ari veido Studentu Padomes uzņēmu
mus. Komisiju darbā var tikt pieaicināti 
pal īg i no s tudentu v idus, bet tie nevar 
ieņemt komisijas priekšsēža amatu. 

13. Kab ine ta un komis i ju d a r b ī b a s 
pā rbaud ī šana i S tuden tu P a d o m e ievēl 
revīzijas komisiju no 3 locekļiem. 

14. S tudentu Padomes sēdes sasauc 
Kabinets vai priekšsēdētājs ne retāk kā 
v i enu reizi katrā mēnes ī ( izņemot brīv
l a i ku , kad tās v a r t ikt s a s a u k t a s pēc 
va jadz ības ) . T ā s ir p i lnt ies īgas , j a tajā 
piedalās vismaz puse Studentu Padomes 
locekļu. Ārkārtas sēdes var sasaukt pēc 
1 / ^ S t u d e n t u P a d o m e s l o c e k ļ u va i 
revīzijas komisijas priekšlikuma. 

15. Studentu padomes sēdes ir atklā
tas. Piez īme: iekšējās darb ības un kār
t ības noteikšanai Studentu Padome var 
izstrādāt sev kārtības rulli. 

T6. Savu da rbu sekmīga i v e ikšana i 
studentu padome var ierīkot īpašu kan
c e l e ju , kā a r ī p i e ņ e m t a l g o t u s da rb i 
niekus. 

17. Studentu padomes līdzekļus veido: 
a) u n i v e r s i t ā t e s un va l s t s a s i g n ē t i e m 
līdzekļiem, b) ienākumiem no pasākumu 
o r gan i z ē šanas , c) i e n ā k u m i e m no S t u 
dentu Padomes uzņēmumiem, dļjuridisku 
un f iz isku p e r s o n u , sponso ru u o c i tu 
b r ī vp rā t ī g i z i edo jumi , e ļnovē l ē jumi un 
dāvinājumi. 

18 . V i s p ā r ē j u s t u d e n t u p a d o m e s 
budže tu , kuru sastāda Studentu Pado
mes Kabinets, apstiprina Studentu Pado
me, be t to budže ta da ļu, kuru sedz ar 
valsts līdzekļiem, apstiprina Universitātes 
Senāts. 

19. G a d a b e i g ā s S t u d e n t u P a d o m e 
publicē pārskatu par savu darbību. 

20. LU SP iespēju robežās sadarbojas 
u n a t b a l s t a t ā s d a r b ī b u a t b a l s t o š a s 
studentu organizācijas. 

21 . LU SP var būt jur idiska persona, 
tai ir sava s imbol ika , rēķ ins bankā un 
zīmogs. 

1. piel ikums. 
L a t v i j a s U n i v e r s i t ā t e s S t u d e n t u 

padomes vēlēšanu nolikums. 

I Vispārīgie noteikumi 
1. Latvijas Universitātes (turpmāk LU) 

S t u d e n t u p a d o m i ( t u r p m ā k S P ) v ē l ē 
vispārīgās, vienlīdzīgās, tiešās, aizklātās, 
proporc ionā lās vē lēšanās ar grozāmiem 
kandidātu sarakstiem. ' 
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2. V ē l ē š a n u t i e s ī b a s ir v i s i e m LU 

studentiem un maģistrantiem - Latvijas 
pilsoņiem, kas tādi ir vēlēšanu dienā. 

3. SP vē lē v i enam g a d a m decembra 
pirmajā nedēlā. 

4. Ievēlējamās SP biedru skaitu izteic 
kā naturālu skaitli, kam atbi lst izteiks
mes 2Pa/S + 2{S-1) + ((S - 1)(S - 2))/2. 
kur Pa - SP vē l ē tā ju s k a i t s v ē l ē šanu 
izsludināšanas dienā; S - iespējamais SP 
biedru skaits, mazākā vērtība. 

5. Šī nolikuma 1.. 2. un 5.pantu drīkst 
grozīt tikai vēlētāju nobalsošanā. 

II Vēlēšanu komisija 
6. SP vēlēšanas vada 7 līdzšinējās SP 

vismaz 50 dienu pirms vē lēšanām izvē
lētu s tudentu Vēlēšanu komisi ja (turp
māk VK) . 

7. V K pirmo sēdi sasauc SP kabinets, 
komisija tad ievēlē priekšsēdētāju. 

8. VK izdod vajadzīgos r īkojumus un 
instrukcijas un rūpējas, lai liktu ievērots 
šis nolikums. Sekmīgas vēlēšanu norises 
labad VK drīkst savā darbā iesaistīt citus 
cilvēkus -. liez lēmējbalsstiesībām. 

III Kandidātu sarakstu" iesniegšana. 
9. Kandidātu saraksti j ā i esn iedz VK 

vismaz 14 dienas pirms vēlēšanām. 
10. Iesniedzamajā kandidātu sarakstā 

j ā n o r ā d a to v ā rds , u z v ā r d s , kon tak t -
adrese un studenta ap l iec ības numurs 
un jāp iev ieno visu kandidātu rakstisks 
paziņojums par kandidatūras pieņemša
nu. Kandidātu sarakstam jābūt skaidri 
salasāmam un l>ez svītrojumiem uri labo
jumiem, tajā iekļauj ne vairāk kandidātu 
par ievēlējamās SP biedru skaitu. 

11 . K a n d i d ē t d r i k s t t ika i v i e n ā 
sarakstā. 

12. Iesniegtajam kandidātu .sarakstam 
j ā b ū t v i smaz S+1 (S - i e v ē l ē j amās SP 
b i e d r u ska i t s ) v ē l ē t ā j u p a r a k s t ī t a m . 
P i rm i e t rās pa raks t ī t ā j i a tb i l d ī g i par 
saraksta pilnību un pareizību. Parakstīt 
drikst. vienu sarakstu, norādot savxi vār
du, uzvārdu, kontakladresi un studenta 
apliecības numuru. 

13. Iesniegtais kandidātu saraksts nav 
l saucams 

14. VK numurē kandidātu sarakstus 
to iesniegšanas secībā. Sarakstam piešķir 
tā numuru iepriekšējās SP vēlēšanās, j a 
iesniedzēj i paziņo, ka vē las to paturēt. 
Sarakstu numuriem jābūt secīgiem. 

15. VK sēdēs drikst piedalīties iesnieg
tā kandidātu saraksta pārstāvis bez lē
mējbalsstiesībām. V iņam jābūt pilnvarai 
no grupas, kā uzdevumā tas piedalās, vai 
no p i r m a j i e m t r im s a r a k s t a p a r a k s 
tītājiem. 

IV Velēšanu kārtība. 
16. Vēlēšanu vietu un "laiku noteic VK 

vismaz 40 dienu pirms tām. 
17. P a z i ņ o j u m u s un kand idā tu sa-

a k s l u s 12 d i e n a s p i r m s v ē l ē š a n ā m 
jāizliek visās LU fakultātēs. 

18. Vē lēšanu z īmēs jānorāda kandi
dātu sarakstu numurs, nosaukums un 
kandidātu vārds un uzvārds. Tajās jābūt 
vietas, kur ierakstīt vēlamā saraksta un 
kandidātu numuru. 

19. Vē l ē šanu d i enu p r i ekšvē l ē šanu 
kampaņa un aģitācija ir aizliegta. 

20. Velēšanu telpās VK pārliecinās, vai 
ieradušies c i lvēki ir vēl nebalsojuši SP 
vēlētāji. 

21 . Vēlēšanu telpās katrs vēlētājs da
bū VK aizzīmogotu aploksni, kur tam jā
ieliek vēlēšanu zīme. Tajā drikst ierakstīt 
vē lamo saraksta un kandidātu numuru 
tā, lai to skaits nepārsniegtu ievēlējamās 
SP b i edru ska i tu . Kand idā ta n u m u r u 
drikst ierakstīt vienu reizi. 

22 . V ē l ē š a n u t e lpās j ā b ū t s l ē g t am 
n o d a l ī j u m a m , k u r v ē l ē t ā j s v i e n a t n ē , 
ieraksta vēlēšanu zīmē vēlamo saraksta 
un k a n d i d ā t u n u m u r u , i e l i e k z īm i 
aploksnē un iemet aizzīmogotā urnā. 

23. VK raugās, lai vēlēšanu telpās un 
p i e to i e e j a s n e i e r o b e ž o t u v ē l ē š a n u 
brīvību un nenotiktu vēlēšanu aģitācija. 

24. Vēlētājs balso personīgi, nododot 
ne vairāk kā vienu balsi. 

26. Pēc vēlēšanu laika beigām balsot 
drīkst tie vēlētāji, kas ieradušies vēlēšanu 
telpās pirms tam. 

27. Kopš vē l ē šanu sākuma VK pro
tokolē to gailu. 

V Liaīsu skai t īšana, vē l ēšanu iznā
kuma noteikšana. 

28. Vēlēšanu zīmju skaitīšana sākas 
tūlīt pēc vēlēšanām VK atklātā sēdē. 

29. VK protokolā atz īmē vēlējušo vē
lētāju skaitu, sākotnējo aplokšņu skaitu, 
a t l i k u š o a p l o k š ņ u s k a i t u , p ē c u r n u 
atvēršanas tajās esošo aplokšņu skaitu, 
nodoto vēlēšanu zīmju Skaitu. Nečlerigās 
vē l ēšanu z īmes VK numurē , protokolā 
ierakstot atraidīšanas cēloņus. 

30. Neder īgas ir vēlētāju parakst ī tas 
zjmes. zīmes ar citām pazišanas z īmēm 
un zīmes, kas ieliktas aploksnē ar pazī
šanas zīmi. 

31 . Ja ir domstarpības par zīmju un 
talonu derīgumu. VK tās izšķir ar abso
lūtu balsu va i r ākumu. Ba ls īm vienādi 
d a l o t i e s : i z šķ i r o šā ir p r i e k š s ē d ē t ā j a 
balss. 

32. Lai sadalītu SP v ie las ,kandidātu 
sarakstiem. VK: 

a) kairu kandidātu sarakstu nodoto 
zimju skai lu dala secīgi 1:2:3 uti., līdz 
dalījumu skaits sakrīt ar sarakstā minēto 
kandidātu skaitu: 

b) iegūtos da l ī jumus sar indo kopējā 
dilstošā secībā:SP vielas attiecīgi dabū tie 
kandidātu saraksti , kam atbi lst lielākie 
dalījumi. Ja dalī jums kā kārtas numurs 
vienāds ar ievēlamās SP biedru skaitu un 
sakrii ar vismaz vienu nākamo dalījumu. 
SP v i e lu gūs t sa raks ts , k a s saņēmis 
vairāk balsu. 

33. Saraksta kandidātus V K sarindo 

atbilstoši gūto balsu skaitam. Ievēlēti ir 
tie. kas saņēmuši v isvairāk balsu, citi 
u z s k a t ā m i pa r k a n d i d ā t i e m s a ņ e m t o 
ba lsu d i l šanas sec ībā. Ja v i smaz d ivu 
kandidātu gūto balsu skaits sakrīt, tas 
r indo saraksta iesniedzēju paredzētajā 
kārtībā. 

34. Ja SP b iedrs mirst, a t sakās vai 
citādi zaudē mandātu, tā vietā stājas viņa 
kandidātu saraksta pirmais kandidāts. 

35 . Ja 32. pantā minēto cē loņu dēl 
kādam sarakstam pietrūkst kandidātu, 
tad 30. panta kārtībā noteic, no kura cita 
saraksta būs SP biedrs. 

VI Nobeiguma noteikumi. 
36. Sūdzības par vēlēšanu gaitu jāie

sniedz LU Senātā 7 dienu laikā pēc vē-
lēšanārn. Ja šajā laikā sūdzību nav, SP 
uzskatāma par ievēlētu. Senāts sūdzības 
izskata mēneša laikā pēc vēlēšanām un 
pieņem galigo lēmumu. SP ievēlēšanu tas 
drikst atteiki tikai no tiesiskā viedokļa. 

37. Vē lēšanu i znākumus apkopo un 
publ icē 5 mēnešu laikā pēc vē lēšanām 
a t s e v i š ķ ā i z d e v u m ā , kam j ā b ū t br īv i 
pieejamam LU bibliotēkā. 

38. VK vē lēšanu protokols pēc izde
vuma publicēšanas jānodod LU arhīvā. 

(Sakums V.\ Sr. 2.. 4.. 5.) 
deve lopmenta l psychology: att īst ības 

psiholoģija 
dramatic arts: skatuves māksla 
drawing: zimēšana 
e k o not ī t i es : e k o n o m i j a , 

tautsaimniecība 
education: pedagoģija 
educa t i ona l psychlogy : pedagoģiskā 

psiholoģija 
e l e c t r i c a l e n g i n e e r i n g : 

elekrloinženierzinālnes 
engineering: inženierzinātnes 
environmental science: vides zinātne, 

apkārtnes zinātnes 
fashion advertising, promotion: modrs 

reklāmas zinātnes 
fashion buy ing and merchand is ing : 

modes komerc zinālnes. modes iepirkšana 
un tirdzniecība 

fashion design: modes zimēšana 
(Turpinājums v f a w 
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UZ AUGŠU PACELT ĶEPIŅAS... 
AICINĀJUMS VISIEM SNAUDOŠAJIEM PAMOSTIES 

UN KŪTRAJIEM IZKUSTĒTIES! 
Attēlā redzamās personas nav divreiz jāaicina, j o mūzika un kustības pulcē viņas 

3 v a k a r u s n e d ē l ā . K o n k r ē t ā k — runa ir par LU spor ta k o m a n d u r i tm iska jā 
v ingrošanā . T i e . kuri vēl l īdz š im br īd im kādu nez ināmu i emes lu dēl nav mūs 
ievērojuši TV žurnālā "Arēna", var to izdarīt tagad. 

Šajā gadā esam paspējušas iekjut ne 
t i ka i T V e k r ā n ā , p a r ā d ī j ā m i e s a r ī 
kafejnīcā "Argo" fizkultūriešu vakarā, kas 
palicis atmiņā ar garšīgajām kūkām un 
tor t i , a k t ī v i ' d a r b o j ā m i e s v o l e j b o l i s t u 
dienā, s iev iešu v ingrošanas sacens ībās 
"Universiāde "92". ritmiskās vingrošanas 
sac īks t ē s " D a u g a v a s " spor ta namā un 
v e s e l ī b a s d i e n ā L i l a s t ē . K o p ā b i j ā m 
Pabažu pirtī, ko rīkoja RTU studenti. 

Mūsu grupa nav no tām, kas it kā pēc 
k o m a n d a s r a d ā s p ē d ē j o s g a d o s — tā 
i z v e i d o j u s i e s no a g r ā k ā s m ā k s l a s 
v ingrošanas iz lases grupas, un to vada 
profes ionāla trenere — sporta meistare 
Diāna Urbāne. 

Nobeigumā gribētos dot padomu tiem, 
kas g a t a v o j a s a p m e k l ē t LU v e s e l ī b a s 
centra saunu un trenažieru zāli — spēlēt 
kārtis tur ir neērti, j o ir pārāk karsts. Par 
to varēsiet pārliecināties katru nedēlu. 

M ū s v a r a t r a s t tur . k u r s k a n 
H j ū s t o n a s u n M a d o n n a s m ū z i k a 
( A s p a z i j a s b u l v ā r ī 5 ) . D r o š i v i en 
s e p t e m b r ī r ī k o s i m k o n k u r s u j a u n ā m 
dalībniecēm. 

EVITA LVKE 

UDENSTURISTI, GAIDĀM JUS! 
O d e n s t ū r i s m s v i e n m ē r i r b i j i s p o p u l ā r s b r ī v ā l a i ka 

p a v a d ī š a n a s v e i d s s t u d e n t u v i d ū . J a u 24 gadus* La tv i j as 
Universi tātē darbojas Ūdenstūr isma sekcija (LU ŪS). Savulaik 
tradicionāli bija universitātes ūdenstūristu pavasara un rudens 
ralliji. no kuriem "izaudzis" starptautiskais ūdenstūrisma rallijs 
"Kursas pavasaris" . Nu jau ceturto gadu LU Tūristu kluba ŪS 
piedalās tā organizēšanā kopā ar Jaunatnes Tūrisma Centru. 

Arī šajos, varētu likties, grūtajos laikos LU ūdenstūristi atrod 
iespējas dot ies tālos pārgāj ienos. Aizvadītajā pavasar ī ve ikts 
māc ību pārgā j iens pa Če rmošu Karpa tos . Vasarā p ieve iktas 
O h t a s u p e s k r ā c e s K a r ē i i j ā . C e t u r t ā k u r s a f i z i ķu O l a v a 
Priednieka un Andra Vaivada vadībā veikls sarežģīts pārgājiens 
Kolas pussalā pa Umbezeru un Umbas upi. Nākošajā vasarā 
paredzēts pārgājiens uz Kitoju Sajānos. 

La t v i j a i a t g r i e ž o t i e s E i r o p ā , m a i n ā s ar ī ū d e n s t ū r i s m a 
organizator iskā struktūra. Latvi jas ūdenstūrist i ir iekļāvušies 

Latvijas Kanoe Federāci jā (LKF) un caur to - Starptautiskajā 
K a n o e Federāc i j ā ( IKF ) . LU T ū r i s t u k lubs ir v i ens no LKF 

^da l ī bn i ek i em . Šī i e m e s l a dē l LU O S s t r u k t ū r a j ā p ā r v e i d o 
atbilstoša LKF statūtiem, līdzīga Eiropas kluba struktūrai. Tādēļ 
LU T ū r i s t u k l u b s s a s a u c v i s u L a t v i j a s U n i v e r s i t ā t e s 
ūdenstūristu sapulci ceturtdien, 17. decembri pīksi. 17.00 Raiņa 
b. 19. 13. auditorijā (4. stāvā. Fiz. un mal, fakultātē.).Sapulcē 
paredzē ts izveidot LU ūdenstūr i s tu k lubu ar f iksētu dal ību, 
izstrādāt lā statūtus. 

A i c i n ā m p i e d a l ī t i e s v i s u s , k a m ir k ā d a i n t e r e s e pa r 
ū d e n s l ū r i s m u . pat j a i e p r i e k š ne e sa t p i eda l ī juš i e s LU ŪS 
p a s ā k u m o s , pat j a n e d o m ā j a t p i eda l ī t i e s šajā k lubā . M ū s 
in t e r esē j e b k u r a vē r t ī ga ideja pa r t u r p m ā k o ū d e n s l ū r i s m a 
situāciju Universitātē. Gaidām jūs ! Informāciju var iegūt LU TK. 
Raiņa b. 19. 10. telpā. tel. 2231 14. 

MĀRIS ELERTS. US TRENERIS 
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LEKCUU STARPBRĪŽIEM UA 

TESTS • TESTS 
Tā nu tas ir — i studenta dzīvi par mie

rīgu vis nenosauksi — neņemot vērā agro 
ikr ī ta c e l š a n o s , kursa d a r b u un d ip 
lomdarbu "cepšanu* pēdējā brīdī, paliek 
vēl visas iespējamās nervu trīces pirms 
ieskaitēm, semināriem un eksāmeniem. 
P r o t a m s , a r ī no i k d i e n a s p r o b l ē m ā m 
neviens nav pasargāts, tā kā no stresa 
n e i z b ē g t . I z l a s i e t šo a n k e t u , g o d ī g i 
atbildiet uz v is iem izte ikumiem, un jūs 
gūs i t v i s m a z da jē ju i e ska tu , c ik tālu 
nonākušas jūsu attiecības ar Stresu. 

Bet vispirms numerācijas kārtība: 
Gandrīz nekad — 1 
Reti — 2 
Bieži — 3 
Gandrīz vienmēr — 4 

Novēr tē j i e t ka t ru no dota j i em iz te iku
miem ar attiecīgo numuru. Sasummējiet 
iegūtos ciparus. Pēc šīs summas psiholo
gi nosaka stresa pakāpi un sniedz ar ī 
dažus padomus. 

1. Mani sanikno katrs sīkums. 
2. Sāku nervozēt, līdzko iznāk kaut ko 

' gaidīt. 
3. Samulsuma brīžos sarkstu. 
4. N i k n u m a b r i ž o s v a r u i k v i e n u 

aizvainot. 
5. Kļūstu nikns, kad mani sāk kritizēt. 
6. Kad pārpildītā tramvajā mani kāds 

sāk grūstīt, pasaku viņam rupjību. 
7. V isu savu br īvo laiku aizpi ldu ar 

kādu nodarbošanos. 
8. Nekad neesmu prec īzs , norunāto 

tikšanos vai darbu parasti nokavēju vai 
arī aizeju pārāk agri. 

9. Neprotu klausīties, vienmēr sarunu 
biedru pārtraucu ar sav iem piemēr iem 
un papildinājumiem. 

10. Ciešu no apetītes trūkuma. 
1 I . B iež i be z j e b k ā d a i emes la j ū tu 

nemieru. 

VAI JŪS MOKA 
STRESS? 

12. Rītos esmu igns. nevienu negribu 
redzēt 

13. Vienmēr jūtos noguris, guļu slikti, 
nevaru atslēgties. 

14. Pat labi i zgulē j ies , j ū t o s kā sa
lauzts. 

15. Domā ju , ka s i rds man nav īsti 
kārtībā. 

16. Mokos ar muguras un kakla sā
pēm. 

17. Bieži bungoju ar pirkstiem pa gal
du vai ari sēžot tricinu kājas. 

18. Vēlos, lai atzītu manus nopelnus, 
lai biežāk mani uzslavētu. 

19. Domāju, ka esmu laljāks nekā citi. 
tikai neviens to negrib atzīt. 

20. Neieturu diētu, taču mans svars 
nepārtraukti svārstās. 

TESTS • TESTS 
Zem 30 punktiem. 
Jūsu dzīve rit rāmi un saprātīgi, jūs 

tiekat galā ar problēmām, ko izvirzījusi 
dzīve. Neesat ne bikls, ne pārlieku god
kārīgs. Būtu labi. Ja savu atbilžu parei
zību pārbaudītu kopā ar cilvēku, kas jūs 
labi pazīst. Cilvēki, kas šajā testā savāku
ši tik maz punktu, bieži vien mēdz redzēt 
sevi rožainā gaismā. 

31 līdz 45 punkti. 
Jūsu dzīve ir piepildīta ar sasprindzi

nātu darbību. Stress tajā izpaužas šī vār
da labākajā nozīmē, tas ir. jūs cenšaties 
sasniegt izvirzītos mērķus. Tajā pašā lai
kā daudtas problēmas un rūpes izpaužas 
negatīvu stresu veidā. Jādomā, šādu dzī
ves veidu jūs turpināsit taču — atliciniet 
kādu brīdi sev» 

45 līdz 60 punkti. 
Jūsu dzīve ir nepārtraukta cīņa. Jūs 

esat godkārīgs un domājat tikai par kar
jeru. Lielu vērību pievēršat citu ci lvēku 
domām par jums. un tas ik bridi liek Jus
ties-stresa stāvoklī. Šādā veidā turpinot, 
loti iespējams, daudz sasniegsit dzivē. ta
ču diez vai tas spēs jūs sevišķi ieprieci
nāt. Pamēģiniet izvairīties no nevajadzī
giem strīdiem, apspiediet savus dusmu 
uz l i esmo jumus , kas izcē luš ies s īkumu 
dēl. netiecieties pēc galējīljām un laiku pa 
laikam atsakieties no iecerētajiem milzu 
panākumiem! 

Virs 60 punktiem. 
Jūs var salīdzināt ar autovadītāju, kas 

v ienlaic īg i n o s p i e d i s b remzes un gāzes 
pedāl i . Mainiet dz īvesve idu! Stress a p 
d r a u d gan jūsu veselību, gan nākotni. Ja 
nevarai savus ieradumus grozit. centie 
lies tos vismaz ierobežot. 

KONKURSS • KONKURSS • KONKURSS 
Atbilde uz konkursa jautājumiem, kas 

bija publicēti "UA" 28. oktobra numurā, 
skan š ā d i : a t t ē l ā r e d z a m a i s La t v i j a s 
R e p u b l i k a s ģ e r b o n i s a t r o d a s v i r s LU 
ga lvenās ēkas ieejas Raiņa bulvār i 19. 
Pirmo reizi tas parādījās 20. gados un to 
varēja vērot līdz 1940. gadam. Tad tas 
k a u t r ī g i no v i s u a c ī m n o s l ē p ā s p i e 
Astronomiskās observatorijas skatu torņa 
neredzamā -ielā. Līdz 1990. gada 9. aprīli 
atjaunots, atkal kļuva redzams visiem. 

To zināja arī Linda Ozola. Paldies Viņai! 

Šoreiz konkursa jautājumi: 
1. Kas šī ir par ēku? 
2. Kā tā saistīta ar LU vēsturi 

un studentiem? 
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SLUDINĀJUMI. INFORMĀCIJA. 

Latvijas Universitātes 
ETNISKĀS KULTŪRAS CENTRS 

1. Lekcijas, nodarbības, programmas 
- Bērna pasaules uzskats un folklora - M. Mellēna 
- Cilvēciskās j ē gas pasaule un baltās stundas - M. Mellēna 
- Ievads latviešu tradicionālajā mūzikā - V. Muktupāvels 
- Latvian Ethnic Culture and Music - V. Muktupāvels 
- I^atviešu tradicionālā kustību valoda - E. Spiēs 
- latv iešu dejas un rotaļas ieražās un godos - E. Spičs 
Ir s a g a t a v o t a s e t n i s k ā s k u l t ū r a s m ā c ī b u p r o g r a m m a s 

Imantas Sko lo tā ju inst i tūtam, Latv i jas kul tūras skolai , un 
Latvijas Mūzikas akadēmijai 

- Ievads latviešu tradicionālajā kultūrā 
- Folklora. Etniskās kultūras pamali. Ballistika 
- Latviskā skaņu mācība 
- Dejas mācība 
2. Klubi, kursi 
- Folkloras skolotāju klubs ( katra mēneša otrajā sestdienā 

no 10.00 RLB namā, Merķeļa ielā 13) 
- Bērnu folkloras skola (katra sestdienu no 10.00 RLB namā. 

Merķeļa ielā 13) 
- I^alvijas Universitātes Folkloras studija ( katru trešdienu no 

18.00 LU telpās Visvalža ielā 4a) 
Sakrālās dejas kursi (divreiz gadā ļ>ēc īpaša paziņojuma) 

3. Publikācijas 
Eksperimentālie mācību līdzekļi folklorā sākumskolām: 
- Rudens grāmata 1991.g.. 15 0 0 0 g a b . 
- Z iemas grāmata 1992. g.. 15 000 gab. 
Ir sagatavota publ icēšanai " Pavasara grāmata " un top 

Vasaras grāmata " 
Melodiskie materiāli studentiem un skolotājiem: 

Metenis 1989.- 1990.g.. 2 500 gab. 
- Lielā diena 1990. 1991.g.. 12 000 gab. 

Apļumibas 1989.g.. 800 gab. 
- Z iemas svētki 1988 -1991.g.. 8 500 gab. 
Garā pupa 1990.g.. 2 000 gab. 

4. Starptaut iska is bērnu un jaun iešu folkloras festivāls " 
Pulkā f i nm. pulkā teku " un zinātniski praktiskā konference šī 
festivāla ietvaros • • 

5. Novadu deju dienas 

'Universitātes Avīze • 
Redaktore Ilze BRINKMANE 

Tekstu ntliģei Ginta LUKSEVICA. Inta JANSONE 
T,k-iu ievada: lize STIKANE. Evija GAILĪTE 
ArtMfW.il -MiteflUosh SE" tekstu saliek: I lmārs LAUBĒRTS 
Komini.tui.iiumus kārto Jānis VAITS 
\uuuira i/.manloti Ērikas MALDERES /.mtejumi. 
Adrese: Raiņa bulv. 19. 8. lelpa. Rīga. LV -1098 
Tali MnK-222944 . 

"UA" iespiesta sabiedrībā "DIVI" Jelgavā. Raiņa ielā 36 
Reģistrācijas apliecības Nr. 535 
Laikraksts iznāk divas reizes mēnesī . Pārpublicēšanas un 
citēšanās gadījumā atsauce uz "UA" obligāta-Redakcijas 
viedoklis ne v ienmēr sakrīt ar rakstu autoru viedokli. 
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Latvijas Universitātes Tūristu klubs piedāvā: 
- s lēpotāju tūr isma pārgā j i enus Karpatos s tudentu brīv

dienās un Hibinos - martā: 
- kalnu slēpotāju atpūtas nometni Polijā un Čeho-Slovakijā 

studentu brīvdienās un Hibīnos - martā. 
Sīkāka informācija LU T K Raiņa bulv. 19 - 10. tel. 223114. 

Pieteikties līdz 23. decembrim. 

10. decembrī pīkst. 19.00 LU Lielajā aulā notiks studentu 
k o r u s k a ņ d a r b u k o n k u r s a "V i va t . a cadem ia ! " n o s l ē g u m a 
koncerts. Piedal īs ies kori "Gaudeamus" . "Delta". "Juventus". 
"Rīga". "Vecrīga" un solisti V. Dzene, I. Leca, S. Kalniņa. N. 
Puntulis, Z. Muktupāvels. V. Račevskis. 

Biļetes pirms koncerta.Telefons uzziņām 212477. 

25. decembri pīkst. 15.00 Rīgas 1. ģimnāzijā notiks Latvijas 
atturības un pretalkohola biedrības centrālās valdes jaunatnes 
un vecb iedru frakci ju o rgan i z ē t s Z i emassvē tku gar īgās un 
laicīgās mūz ikas koncerts . T iek aicināti LU j aun i e dzejdari, 
humora un labā vārda teicēji līdzdarboties. 

Ieeja brīva. 
• 

Latvijas atturības ūn pretalkohola biedrības centrālā valde 
izsludina konkursu par LU studentu atturības un pretalkohola 
k u s t ī b a s a t j a u n o š a n u . F a k u l t ā t e , k u r šī k u s t ī b a b ū s 
v i s a k t ī v ā k ā , t i k s p r ē m ē t a a r 5 0 0 0 rb ļ . V i s i i n t e r e s e n t i 
(individuāli un kolektīvi) var zvanīt pa tel. 282832 vai vērsties 
pie Juridiskās fakultātes 2. kursa studenta Mika Petkevicā. 

EIROPAS STUDENTU INFORMĀCIJAS BIROJS 
Tas tika radīts, lai prezentētu studentu ietekmi uz augstākās 

izglītības attīstību. ESIB avīze raksta, ka Eiropa ir vairāk nekā 
Eiropas Kopiena. Debatēs bieži šķiet, ka Eiropa ir tikai Eiropas 
Kopiena. Eiropas Padome un Eiropas Kopienas Komisijas.grupa 
"Cilvēka resursi, izglītība, apmāciba un jaunatne" kopīgi orga
nizēja konferenci par attieksmi pret augstāko izglītību Eiropā. 
Eiropas Padome bija iniciatore šī jautājuma aplūkošanai? Tā uz
sāk trīsgadu ilga projekta realizāciju par attieksmi pret augs
tāko izglītību. 

Pieredze rada. ka ESIB iespējams par maz ir pievērsusi uz
manību tam. kas notiek Eiropas Kopienā. Tās ietekme uz pārējo 
Eiropu ir liela, bet nav jāaizmirst, ka citi faktori kā. piemēram, 
augstākā izglītība Eiropā ir tikpat ielekmigi. 

ESIB īpaši pievērsīs uzmanību trim apgabaliem. 
Pirmais solis varētu-būt ESIB darba plāns, skaidra stratēģija 

nākotnei. Nākošais - izmaiņas konstitūcijā, ko ierosināja Konsti
tucionālā komiteja. Trešais - pamatīgs darbs apgabalos, ko ESIB 
uzskata par sevišķi svarīgu. 

Briselē 17.-19. septembri nol ika organizācijas ETUCE kolok
vijs par augstāko izglītību. ESIB tajā reprezentēja Pērs Starfelts 
no Zviedri jas. Kolokvi jā mis ters Džons n o Eiropas Kopienas 
grupas par c i lvēku resursiem leica. ka nākotnē nevar iet ie
priekšējo ceļu izgl īt ības jautā jumā. Komisi jas iesiāriēm jāuz
klausa, ko dažādi cilvēki ir teikuši par visiem līmeņiem Kopienas 
valst īs . V iņš gribēja izskaidrot to. ka s is tēmu un struktūru 
dažādība ir bijusi svarīga darbā ar Memorandu. Tas ir daļēji 
redzams arī no Māstrihtas līguma. 

Svarīgi atcerēt ies, ka Memorands par augstāko izglītību ir 
tikai viens no trijiem. Pārējas daļas - Memorands par aroda ap
mācību un Memorands par māc īšanos ar starplaikiem. Pats 
svarīgākais memorandos, pēc mistera Džo_na domām, ir dzīves 
g a r u m a m ā c ī š a n ā s j ēdz i ens , t.L. nepār t raukta izgl ī t ība un 
apmācība. 

Heraklionā. Grieķijā 16. - 19. septembrī nolika TEXTa konfe
rence , kur ESIB reprezentē ja K l auss Famira no Aust r i jas . 
T E X T s ir 61 Augs tākās izg l ī t ības institūtu aģentūra. Tajā ir 
pārstāvētas 16 Eiropas zemes. Uz šo bridi tikai 5% studenti rr 
iesaislīti dažādās Eiropas Kopienas programmās, ka. piemēram 
ERASMUS programmā. 
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